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Οταν το 2015 ο τότε νέος 
αναπληρωτής υπουργος Υγείας 
Παύλος Πολάκης είχε χαρακτηρίσει 
το ΚΕΕΛΠΝΟ «offshore του 
δημοσίου» προφανώς και ο ίδιος 
αγνοούσε ότι ο ιός της διαφθοράς 
στο κέντρο λοιμώξεων είχε 
επεκταθεί πέρα από το πλαίσιο 
που περιγράφεται στη λειτουργια 
των αμαρτωλών παραδείσιων 
εταιρειών. Το ΚΕΕΛΠΝΟ δεν 
διακινούσε μόνο αμαρτωλό 
μαύρο χρήμα, όπως αφήνουν 
να εννοηθεί οι εισαγγελικές 
έρευνες, άλλο αποτελούσε τον 
καλά δομημένο μηχανισμό μιας 
μαφίας. Στη μαφιόζικη αυτη 
λειτουργία περιλαμβάνονται διπλά 
λογιστικά βιβλία και κρυμμένα

αρχεία, όπως ακριβώς στις ταινίες, 
καθώς και πιθανοί εκβιασμοί σε 
ευεργετηθέντες από τη μαφία του 
ΚΕΕΛΠΝΟ. Στο δεύτερα υπόγειο 
του ΚΕΕΛΠΝΟ στο Μαρούσι οι 
επιθεωρητές δημόσιας διοίκησης 
ανακάλυψαν καμουφλορισμένη 
κρύπτη με τα αρχεία του κέντρου, 
τα οποία ειπμελώς είχαν 
αποκρύψει από την έρευνα. Μέσα 
σε ένα δημόσιο κτίριο υπάλληλοι 
του δημοσίου και πρωταγωνιστές 
στο μεγάλο φαγοπότι είχαν 
δημιουργήσει το μουσείο της 
διαφθοράς τοος, ενώ ταυτόχρονα 
έλεγαν πως τα χαμένα αρχεία που 
έκρυβαν και τα οποία αναζητούσαν 
οι επιθεωρητές είχαν κατασχεθεί 
από την εισαγγελία.

Γιάφκα
ΚΕΕΛΠΝΟ
μετά
χαρτιά από 
το μεγάλο 
φαγοπότι
Σε κρύπτη σε υπόγειο στο Μαρούσι τιμολόγια, 
συμβάσεις, αποδεικτικά τραπεζών, όλα όσα 
έψαχναν επιθεωρητές και εισαγγελείς

do|

Ηταν μεσημέρι 
της Παρασκευής 
26 Οκτωβρίου 
όταν σε έφοδο 
κλιμακίου 
επιθεωρητών 
δημόσιας 
διοίκησης σε 
κτίριο του 
ΚΕΕΛΠΝΟ στο 
Μαρούσι μια 
εττιθεωρήτρια 
χτύπησε το χέρι 
της στον τοίχο 
και άκουσε 
υπόκωφο θόρυβο 
01Η γυψοσανίδα 
στο υπόγειο 
του κτιρίου που 
εμφανιζόταν 
σαν τοίχος και 
πίσω κρυβόταν 
η είσοδος της 
κρύπτης 
02 Η πόρτα που 
αποκαλύφτηκε 
οδηγούσε σε 
έναν «θησαυρό» 
03-06 Σε κουτές 
και ντουλάπες 
βρέθηκαν 
τιμολόγια και 
άλλα έγγραφα 
από το πάρτι 
που είχε στηθεί 
σχο ΚΕΕΛΠΝΟ. 
Φαίνεται όχι 
αποτελούν το 
χαμένο υλικό 
που αποκαλύπτει 
τη διασπάθιση 
δημόσιου 
χρήματος και το 
οποίο, υπό τη 
δαμόκλειο σπάθη 
των κυρώσεων, 
είναι πιθανό 
να αποτελέσει 
το κλειδί για 
να ανοίξουν 
στόματα 
ερμητικά 
κλεισμένα

Ρειιοριάζ

Αντιγόνη Μιχοπούλου

ο πρωί της Παρα
σκευής 26 Οκτωβρί
ου μια ομάδα επιθε
ωρητών δημόσιας 
διοίκησης, η οποία τα 
τελευταία χρόνια διε

νεργεί προκαταρκτική έρευνα για τα 
σκάνδαλα στο ΚΕΕΛΠΝΟ, έφτα
σε συνοδεία αστυνομικών στο κτί
ριο της οδού Αγραφων 3 στο Μα
ρούσι και ζήτησε από τη διοίκηση 
να τους οδηγήσει στο δεύτερο υπό
γειο όπου είναι το γκαράζ.

Το κλιμάκιο άρχισε να ερευνά
-rmr Trm ΛΛνηηή^ wm P

να αναζητά κάτι πίσω από τα παρ- 
καρισμένα αυτοκίνητα. Αφού έκα
ναν μια γενική κατόπτευση του χώ
ρου, πλησίασαν τους τοίχους του 
υπογείου και -προς μεγάλη έκπλη
ξη των αστυνομικών- άρχισαν να 
ψηλαφίζουν τις επιφάνειες και στη 
συνέχεια να τις χτυπούν. Το θέαμα 
έμοιαζε μάλλον παράξενο, ειδικά 
όταν έπειτα από πολύωρη παρα
μονή οι επιθεωρητές άρχισαν να 
χτυπούν με αγωνία τις γροθιές τους 
ενώ ταυτόχρονα αφουγκράζονταν 
τους ήχους που προκαλούσαν.

Ηταν μεσημέρι όταν μια επιθεω- 
ρήτρια ενημέρωσε τους συναδέλ
φους της ότι κάτι είχε βρει και διευ
κρίνισε πως ο ήχος από το χτύπημα 
του τοίχου ακουγόταν υπόκωφος.
y.niiinmvnnnv ότι πιιτό non (οπινό-
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Στην ερώτηση των επιθεωρητών 
που ερευνούσαν το λογιστήριο 
του ΚΕΕΛΠΝΟ για τα έγγραφα που 
αποδείκνυαν το χρυσοφόρο πάρτι, 
η οικονομική διευθύντρια του 
Κέντρου Αικατερίνη Πολύζου (πάνω) 
ισχυριζόταν, όπως έχει καταγραφές 
και στις σχετικές εκθέσεις, ότι τα 
επίμαχα στοιχεία απουσιάζουν επειδή 
τα έχουν πάρει οι εισαγγελείς. Τελικά, 
μετά την αποκάλυψη της γιάφκας στο 
Μαρούσι, τα τιμολόγια και τα λοιπά 
έγγραφα δεν ήταν «εξαφανισμένα» 
αλλά απλώς καλά κρυμμένα από τον 
έλεγχο. Η όλη επιχείρηση θυμίζει 
μαφιόζικο μηχανισμό καλά κρυμμένων 
βιβλίων στο άντρο της αμαρτίας στην 
υγεία, με εκατομμύρια σπαταλημένα 
σε αχρείαστες καμπάνιες, 
υπερκοστολογημένες συντηρήσεις 
κτιρίων και «χρυσές» φακές

ταν για τοίχος δεν ήταν τοίχος αλλά 
επιφάνεια που καλυπτε κάποιο κρυ
φό άνοιγμα.

Τα επόμενα λεπτά κατάφεραν να 
αφαιρέσουν ένα κομμάτι γυψοσα
νίδα η οποία, ενώ εμφάνιζε την όψη 
τοιχοποιίας, στην πραγματικότητα 
έκρυβε μια πόρτα. Το μεικτό κλι
μάκιο έρευνας του ΚΕΕΛΠΝΟ 
βρισκόταν μπροστά σε μια μεγάλη 
αποκάλυψη: στοιχεία αλλά και τη 
μαφιόζικη λειτουργία του αμαρτω
λού κέντρου.

Βαθύ λαρύγγι ένας 
από τους υπόδτκοος;
Πίσω από την πόρτα που κάλυπτε 
η γυψοσανίδα υπήρχε ένα κρυφό 
δωμάτιο με ντουλάπες γεμάτο έγ
γραφα από τη λειτουργία του ΚΕ
ΕΛΠΝΟ. Με εντολή της γενικής 
επιθεωρήτριας δημόσιας διοίκη
σης ξεκίνησε η κατάσχεση και αρ
χειοθέτηση του υλικού και φυσι
κά η αξιολόγησή του, που κράτησε 
επτά ημέρες.

Η πληροφορία για την κρύπτη 
μέσα στο ΚΕΕΛΠΝΟ δόθηκε σύμ
φωνα με πληροφορίες μέσω τηλε
φώνου από άτομο το οποίο δεν 
αποκαλυψε την ταυτότητά του αλλά 
εικάζεται πως ανήκει στην ομάδα 
στελεχών του κέντρου, ενώ θεω
ρείται πολύ πιθανό να είναι κάποιος 
από τους ήδη υπόδικους ο οποί-

I*
Κρυμμένα επιμελώς 
σε μια κρύπτη 
πίσω από μια 
γυψοσανίδα 
στο δεύτερο υπόγειο 
γκαράζ κτιρίου 
του ΚΕΕΛΠΝΟ 
βρέθηκαν τα στοιχεία 
που θεωρούνταν 
χαμένα. Γιατί άραγε 
δεν τα κατέστρεψαν;

ος θα εμφανιστεί αφού έδωσε την 
πληροφορία για να ελαφρύνει τη 
θέση του.

Η κρύπτη φαίνεται ότι ήταν γγω- 
στή σε πολύ μικρό αριθμό ατόμων 
στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Ο χώρος μπρο
στά από την καλυμμένη πόρτα ήταν 
σε χρήση κανονικά ως πάρκιγγκ 
αυτοκινήτων και είναι μάλλον απί
θανο οι υπάλληλοι που σύχναζαν 
στο δεύτερο υπόγειο να γγώριζαν 
λεπτομέρειες.

Μετά την επίσημη αποκάλυψη 
του σκανδαλου το 2015 η πληρο
φορία για κρυφό λογιστήριο και αρ
χείο του ΚΕΕΛΠΝΟ είχε φτάσει 
στα κλιμάκια έρευνας. Ως γιάφκα 
του ΚΕΕΛΠΝΟ είχε προσδιοριστεί 
αρχικά διαμέρισμα κοντά στα κε
ντρικά κτίρια που φαίνεται να έχει 
νοικιαστεί από στέλεχος του ΚΕ
ΕΛΠΝΟ, αλλά δεν υπήρχαν άλλες 
πληροφορίες. Το κρυφό αρχείο και 
λογιστήριο κατέληξε να είναι κάτι 
σαν αστικός μύθος στα κλιμάκια 
έρευνας μέχρι που η πληροφορία 
την προηγούμενη βδομάδα απο
καλυψε αυτό το οποίο θεωρούσαν 
πλέον αδύνατο να υπάρχει.

Τα χαμένα αρχεία 
σε ντουλάπες
Στις ντουλάπες το μικρό κλιμάκιο 
των επιθεωρητών εντόπισε συμβά
σεις του ΚΕΕΛΠΝΟ, αποδείξεις

και τιμολόγια, κινήσεις λογαρια
σμών και υλικό το οποίο αποτυ- 
πώνει τη λειτουργία του ως το 2015.

Το υλικό αυτό, το οποίο αποκα
λύπτει πώς λειτουργούσε το ΚΕΕΛ
ΠΝΟ αλλά κυρίως ποιους χρημα
τοδότησε κατά καιρούς και με ποιον 
τρόπο, αναζητείται εδώ και τέσσε
ρα χρόνια από διάφορα κλιμάκια 
ελέγχου αλλά και εισαγγελείς που 
έχουν ασχοληθεί με τη διερεύνηση 
των υποθέσεων.

Τον Νοέμβριο του 2015, ύστε
ρα από πολύμηνη επιτόπια έρευνα 
στο κέντρο, το Σώμα Επιθεωρητών 
Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας με 
έκθεση ελέγχου για το ΚΕΕΛΠΝΟ 
περιγράφει πώς σπαταλήθηκε το 
δημόσιο χρήμα μέσα από δαπάνες 
για εικονική διαφήμιση και προώ
θηση. Διατυπώνει όμως προβλημα
τισμό γιατί τα αποδεικτικά στοιχεία 
για τις δαπάνες αυτές δεν βρέθηκαν 
ποτέ, ώστε να στοιχειοθετηθούν και 
το ασφαλές συμπέρασμα και η ποι
νική ευθύνη. Στο λογιστήριο του 
ΚΕΕΛΠΝΟ υπήρχε ένα βολικό δη
μιουργικό χάος. Παρά τη γαλαντο- 
μία του ΚΕΕΛΠΝΟ σε δαπάνες, 
δεν υπήρχε κανένα σύστημα μη
χανοργάνωσης, ενώ η οικονομική 
διευθύντρια Αικατερίνη Πολύ
ζου είχε υποδείξει στους επιθεω
ρητές ανοργάνωτους φακέλους για 
έρευνα. Σε επανειλημμένες ερωτή

σεις των ερευνητών για το πού βρί
σκονται τα στοιχεία, η διοίκηση του 
ΚΕΕΛΠΝΟ και η οικονομική διεύ
θυνση έλεγαν πως αυτά έχουν κα
τασχεθεί από προηγούμενες έρευ
νες εισαγγελέων και δεν βρίσκονται 
πλέον στα αρχεία του κέντρου.

Γράφει συγκεκριμένα η έκθεση 
ελέγχου: «Η υπεύθυνη του Τμήμα
τος Οικονομικής Διαχείρισης κ. Αι
κατερίνη Πολύζου, ως υπεύθυνη 
του Τμήματος Οικονομικής Διαχεί
ρισης του ΚΕΕΛΠΝΟ δεν έχει χο
ρηγήσει στοιχεία κίνησης λογαρια
σμών τραπέζης (extraits) καθώς και 
πίνακα διενεργηθέντων διαγωνι
σμών του ΚΕΕΛΠΝΟ για την ελεγ
χόμενη περίοδο αν και αυτά είχαν 
ζητηθεί από το κλιμάκιο ελέγχου 
από 19.2.2015... Την 4.6.2015 σε 
επίσκεψη του κλιμακίου στον φο
ρέα, ζητήθηκαν εγγράφως στοιχεία 
από υπηρεσίες του ΚΕΕΛΠΝΟ. 
Ωστόσο, στις έγγραφες απαντή
σεις της υπεύθυνης του Τμήμα
τος Οικονομικής Διαχείρισης και 
(ουχί του Διευθυντή του ΚΕΕΛ
ΠΝΟ) έγινε επίκληση διαφόρων 
αιτιάσεων (φόρτος εργασίας, ήδη 
αποσταλλέντα στοιχεία για άλλον 
έλεγχο κ.λπ). Σημειώνεται ότι στα 
εν λόγω έγγραφα, μεταξύ άλλων, 
επικαλείται πως παρέδωσε την πλει
ονότητα των στοιχείων που ζητήθη
καν την 26.5.2015, χωρίς αυτό να
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Η υπεύθυνη 
της οικονομικής 
διεύθυνσης 
επέμενε ότι τα 
«εξαφανισμένα» 
χαρτιά τα είχαν πάρει 
οι εισαγγελείς.
Το ίδιο επιχείρημα 
ανέφερε και η 
σύζυγος Στουρνάρα 
στη δίκη για τη δική 
της καμπάνια

ανταποκρίνεται στην πραγμα
τικότητα, αφού ουδέν στοιχείο 
αναγόμενο στην οικονομική δι
αχείριση χορηγήθηκε».

Είναι χαρακτηριστικό ότι το 
ίδιο επιχείρημα περί αρχείων 
που υπήρχαν αλλά κατασχέθη
καν από τους εισαγγελέίς χρησι
μοποιήθηκε από τη σύζυγο του 
Γιάννη Στουρνάρα, Λίνα Νι- 
κολοποολοο, στη δίκη με τον 
Κώστα Βαξεβάνη. Ο δημοσι
ογράφος είχε γράψει πως για 
τη διαφημιστική καμπάνια για 
τον καρκίνο που είχε αναλάβει 
η εταιρεία της κ. Στουρνάρα από 
το ΚΕΕΛΠΝΟ δεν υπάρχουν 
στοιχεία που να αποδεικνύουν 
ότι έγινε στ’ αλήθεια. Η Λ. Νι- 
κολοπούλου είπε στο δικαστή
ριο πως υπάρχουν όλα τα απο
δεικτικά αλλά τα κατέσχεσε η 
εισαγγελική έρευνα από τα αρ
χεία του ΚΕΕΛΠΝΟ.

Στο τεράστιο υλικό που βρή
καν την περασμένη Παρασκευή 
οι επιθεωρητές δημόσιας διοίκη
σης στη γιάφκα του ΚΕΕΛΠΝΟ 
και όχι στο επίσημο λογιστήριο 
φαίνεται ότι υπάρχουν όλα τα επί
μαχα έγγραφα που αποδεικνύουν 
πώς έγινε η διαχείριση των χρη
μάτων. Και φυσικά αποδεικνύε- 
ται η ευθύνη όσων απέκρυψαν τα 
στοιχεία αυτά εμφανίζοντας τα ως 
ανύπαρκτα ή ήδη κατασχεμένα.

Στοιχεία εκβιασμών
Τιμολόγια, συμβάσεις, αποδει
κτικά τραπεζών θα ταξινομη
θούν το επόμενο διάστημα και 
με βάση τα στοιχεία είναι λογικό 
να επαναπροσδιοριστεί πλέον 
η έρευνα ή να συμπληρωθούν 
στοιχεία που ήδη υπάρχουν.

Η ύπαρξη των κρυφών στοι
χείων ενοχοποιεί επίσης συγκε
κριμένα άτομα που είχαν σχέση 
με την οικονομική διεύθυνση, 
οπότε είναι πιθανόν να υπάρ
ξουν και άλλες διώξεις που αφο
ρούν την υπεξαγωγή των σημα
ντικών αποδεικτικών στοιχείων 
του δημοσίου. Δεν είναι απίθα
νο να ανοίξουν ακόμη και στό
ματα, αφού η υπόθεση γίνεται 
πολύ σοβαρή και οι ως σήμερα 
υπόδικοι πρέπει ενδεχομένως 
να διαλέξουν τον ρόλο του κα
τηγορουμένου με βαριές κατη
γορίες ή του μάρτυρα.

Οι επιθεωρητές - ερευνητές 
δεν είναι φυσικά οι μόνοι που 
αναρωτιούνται γιατί αυτά τα 
στοιχεία κρατήθηκαν κρυφά με 
τόση επιμέλεια. Θα μπορούσαν 
οι ενεχόμενοι να τα έχουν κατα
στρέψει, καταστρέφοντας πιθα
νόν και την αλυσίδα που οδηγεί 
στους ενόχους. Επέλεξαν όμως 
να τα κρατήσουν και μαλιστα με 
τέτοιον προσεγμένο και ασφαλή 
τρόπο. Ενας πιθανός λόγος εί
ναι πως τα στοιχεία αυτά κρατή
θηκαν γιατί χρησιμοποιούνται 
σε εκβιασμούς. Μέσω των απο
καλυπτικών εγγράφων ασκού
νται ίσως πιέσεις σε αυτούς που 
έχουν βαλει τις υπογραφές τους 
σε παράνομες ενέργειες και εκ
βιάζονται όσοι συμμετείχαν στο 
μεγαλο φαγοπότι είτε ως υπο- 
γράφοντες είτε ως ευνοημένοι. 
Αν όλα αυτά σας μοιάζουν με 
ταινία και μεθόδους μαφίας, 
έχετε απόλυτο δίκιο. Και μάλ
λον μέσω των εγγράφων το σί
ριαλ θα έχει και συνέχεια.

Στο στόχαστρο πέντε 
πρώην υπουργοί για το πάρτι

do]

Πέντε πρώην υπουργοί Υγείας 
υπό έλεγχο (από πάνω): Ανδρέας 
Λοβέρδος και Μάκης Βορίδης 
εμπλέκονται στην εκχώρηση του 
«Ντυνάν» σε θυγατρική της Πειραιώς, 
ο Αδωνης Γεωργιάδης στις αμαρτωλές 
προσλήψεις του ΚΕΕΛΠΝΟ, ο Μάριος 
Σαλμάς στις «χρυσές» αρθροσκοπήσεις 
και ο Δημήτρης Αβραμόπουλος 
στην υπέρογκη φαρμακευτική δαπάνη

Ρεπορτάζ

Αγγελος Προβολισιάνος

Φωτιά έχει πάρει το πολιτικό σκη
νικό μετά τις διαρροές που ήρθαν 
στην επιφάνεια σύμφωνα με τις 
οποίες το κυβερνητικό στρατόπε
δο προσανατολίζεται στη fast track 
συγκρότηση προανακριτικής επι
τροπής μετά την κατάθεση του πο
ρίσματος της Εξεταστικής για τα 
σκάνδαλα στην Υγεία. Πολλοί προ- 
έτρεξαν να αποκαλέσουν τη διαδι
κασία φιάσκο και άλλοι να μιλή
σουν για εφαρμογή του δόγματος 
Πολάκη. Ωστόσο η πραγματικό
τητα φαίνεται να τους διαψεύδει.

Καλά πληροφορημένες πηγές 
εξηγούσαν στο Documento ότι το 
σενάριο για αίτημα συγκρότησης 
προανακριτικής επιτροπής επί τη 
βάσει του πορίσματος της Εξετα
στικής Επιτροπής για τα σκάνδα
λα στην Υγεία δεν ευσταθεί, καθώς 
πρέπει πρωτίστους να διευκρινιστεί 
ποια αδικήματα συντελέστηκαν 
επ’ ευκαιρία υπουργικών καθη
κόντων, ποια είναι παραγραμμέ- 
να (π.χ. απιστία) και ποια απ’ αυτά 
έγιναν μετά το πέρας της υπουργι
κής θητείας των υπό διερεύνηση 
πρώην υπουργών. Μετά τον παρα
πάνω διαχωρισμό θα προκόψει ο 
κυβερνητικός σχεδιασμός, ο οποί
ος ενδεχομένως να οδηγήσει κά
ποιες από αυτές τις υποθέσεις στη 
Δικαιοσύνη.

Σε αυτήν τη φάση, στο Μέγαρο 
Μαξίμου τηρούν στάση αναμο
νής, περιμένοντας πρώτα απ’ όλα 
να ολοκληρωθούν οι κοινοβου
λευτικές διαδικασίες. Το σίγουρο 
είναι ότι το πόρισμα της Εξεταστι
κής Επιτροπής θα παραδοθεί στον 
πρόεδρο της Βουλής στις 21 Νο
εμβρίου. Προηγουμένως θα έχουν 
μεσολαβήσει τέσσερις συνεδριά
σεις της επιτροπής οι οποίες θα 
αντιστοιχούν στις τέσσερις θεμα
τικές του πορίσματος και συγκε
κριμένα στα σκάνδαλα «Ερρίκος 
Ντυνάν», ΚΕΕΛΠΝΟ, αρθροσκο
πήσεις και φαρμακευτική δαπάνη.

Στο επίκεντρο 
πέντε πρώην υπουργοί
Σύμφωνα με τις πληροφορίες, 
αποχρώσες ενδείξεις για τυχόν 
ποινικές ευθύνες θα περιγράφο- 
νται στο πόρισμα της πλειοψη- 
φίας, θέτοντας στο επίκεντρο τα 
πεπραγμένα τουλάχιστον πέντε 
πρώην υπουργών Υγείας. Πρό
κειται για τους Μάκη Βορίδη 
και Ανδρέα Λοβέρδο αναφορι
κά με την εκχώρηση του «Ερρίκος 
Ντυνάν» σε θυγατρική της Τράπε
ζας Πειραιώς, τον Αδωνη Γεωρ- 
γιάδη για τις 22 επίμαχες προσλή
ψεις του ΚΕΕΛΠΝΟ, τον Μάριο 
Σαλμά που πρωταγωνιστεί στις 
αρθροσκοπήσεις και τον Δημή- 
τρη Αβραμόπουλο για τη φαρ
μακευτική δαπάνη.

Κατά τις ίδιες πληροφορίες, θα 
περιγράφονται αδικήματα που 
ακολούθησαν ακόμη και μετά τη

λήξη της θητείας κάποιων υπουρ
γών, ενώ θα ζητείται και η περαι
τέρω διερεύνηση για την ύπαρξη 
τυχόν άλλων αδικημάτων. Μάλι
στα, όπως τόνιζαν κοινοβουλευτι
κές πηγές, η περιγραφή κάποιων 
αδικημάτων αναμένεται να επιφέ
ρει «σεισμό» στο πολιτικό σκηνικό.

Νέατροπή 
στο σκάνδαλο
Αλλες πηγές επισήμαναν στο 
Documento ότι το σκέλος του πο
ρίσματος που αφορά το αμαρτω
λό ΚΕΕΛΠΝΟ αναμένεται να 
δώσει άλλη διάσταση στο σκάν
δαλο των 22 προσλήψεων, όπως 
και στην πτυχή που έχει να κά
νει με την «παραομάδα» των επτά 
του κέντρου εναντίον των οποίων 
έχουν ασκηθεί κακουργηματικές 
και πλημμεληματικές διώξεις.

Υπενθυμίζεται ότι για τις εν λόγω 
προσλήψεις όσοι υπάλληλοι, μέλη 
του διοικητικού συμβουλίου και 
υψηλόβαθμα στελέχη -αρκετοί εξ 
αυτών διώκονται- πλύθηκαν στην 
Εξεταστική Επιτροπή έπεσαν σε 
πλείστες αντιφάσεις, κάνοντας λόγο 
για πληρωμή των 22 διορισμένων 
από χορηγίες που κατατέθηκαν στο 
ΚΕΕΛΠΝΟ. Ο ισχυρισμός αυτός - 
σύμφωνα με κοινοβουλευτικές πη
γές- μόνο αληθής δεν αποδείχτηκε, 
με τους 22 διορισμένους επί θητεί
ας Αδ. Γεωργιάδη στο υπουργείο 
Υγείας να πληρώνονται με χρήμα
τα του κρατικού προϋπολογισμού. 
Οι ίδιες πηγές κάνουν λόγο για 
ζημία του δημοσίου από την υπό
θεση αυτή ύψους 250.000 ευρώ, 
με τις 150.000 ευρώ εξ αυτών να 
αφορούν μισθούς και τα υπόλοι
πα υπερωρίες.

Να σημειωθεί ότι παράλληλες 
έρευνες από τις αρμόδιες αρχές 
συντελούνται και για άλλες σκοτει
νές πτυχές στο σκανδαλώδες ΚΕ
ΕΛΠΝΟ. Οι έρευνες αφορούν τη 
δομή του ΚΕΕΛΠΝΟ για άπο
ρους οροθετικούς, η οποία είχε 
μετατραπεί σε πεδίο κατασπατά
λησης δημόσιου χρήματος λόγω 
του ιλιγγιώδους κόστους συντή
ρησής της αλλά και τις χρυσοπλη
ρωμένες φακές που χρέωναν μέλη 
και συγγενείς της γγωστής -σύμ
φωνα πάντα με τις διώξεις που 
έχουν ασκηθεί- συμμορίας. Επι
πλέον, έρευνα τρέχει και για τα δά
νεια του κέντρου που αφορούν με
ταξύ άλλων τους φωτογραφικούς 
όρους και το υπέρογκο ποσό που 
δαπανήθηκε για τη μετεγκατάστα
ση του ΚΕΕΛΠΝΟ στο κτίριο του 
Αμαρουσίου.

Τέλος, σύμφωνα με την πρόσφα
τη έκθεση των τριών ορκωτών ελε
γκτών λογιστών (Νίκος Σόκας, 
Δημήτρης Γιώγος, Νίκος Κού- 
ντας) για τις χρήσεις 2007-14 εντο
πίστηκε ταμειακή διαφορά 89 εκατ. 
ευρώ στο κέντρο. Κατά την παρου
σία τους στην Εξεταστική Επιτρο
πή, οι τρεις ορκωτοί ελεγκτές κα
τέθεσαν ότι εντόπισαν αδήλωτες 
στους απολογισμούς δαπάνες «ει
δικού σκοπού» 87,1 εκατ. ευρώ για 
τις χρήσεις από 2010-2013.
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1  Θρίλερ με τη φορμόλη σε ιχθυοτροφεία
Πηγή: DOCUMENTO Σελ.: 1,24-25 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Επιφάνεια: 2197.66 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 12000

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΔΙΑΤΡΟΦΗ

Θρίλερ με 
τη φορμόλη σε 
ιχθυοτροφεία
Σελ. 24-25
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1  Θρίλερ με τη φορμόλη σε ιχθυοτροφεία
Πηγή: DOCUMENTO Σελ.: 1,24-25 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Θρίλερ με τη φορμόλη 
σε ιχθυοτροφεία
Οι καταγγελίες για την καρκινογόνο ουσία, οι μηνύσεις και η αγωγή του 1 εκατ. ευρώ

Ρεπορτάζ

Λαμπρινή Παπαδοποϋλου 
Βαγγέλης Τριάντης

• Εν συντομία
Η έκθεση αυτοψίας στις μονάδες 
ιχθυοκαλλιέργειας της εταιρείας Αν
δρομέδα ΑΕ διαπίστωσε την ύπαρ
ξη φορμόλης. Η εταιρεία υποστη
ρίζει ότι η χρήση ήταν νόμιμη ενώ 
ο πρώην υπάλληλος έχει διαφορε
τική άποψη.

• Γιατί ενδιαφέρει
Ιδιαίτερα σοβαρή υπόθεση με την 
καρκινογόνο ουσία.

Μια αγωγή εταιρείας που ζητά από 
πρώην υπάλληλό της να καταβαλει 
1 και πλέον εκατ. ευρώ ως αποζη
μίωση, μηνύσεις για εξύβριση και 
απειλές, αλλά και σοβαρότατες κα
ταγγελίες για χρήση φορμόλης σε 
μονάδες ιχθυοτροφείων. Οσα συμ
βαίνουν μεταξύ του ιχθυολόγου 
Χρήστου Λοβέρδου-Στελακά- 
του και της εταιρείας Ανδρομέδα 
ΑΕ, η οποία διαχειρίζεται μονάδες 
ιχθυοκαλλιέργειας, συνθέτουν ένα 
δικαστικό θρίλερ με σοβαρότατες 
προεκτάσεις που δεν αποκλείεται 
να αφορούν και τη δημόσια υγεία. 
Πρόκειται για ιδιαίτερα σημαντικές 
καταγγελίες σύμφωνα με τις οποίες 
γίνεται χρήση φορμόλης στις μονά
δες ιχθυοκαλλιέργειας της εταιρεί
ας, κάτι που διαπιστώθηκε και από 
έλεγχο της Διεύθυνσης Αγροτικής 
Οικονομίας και Κτηνιατρικής. Με 
τη μόνη διαφορά ότι, όπως υπο
στηρίζει η εταιρεία, η χρήση ήταν 
νόμιμη και με βάση κτηνιατρικές 
συνταγές, ενώ ο Χρ. Στελακάτος 
υποστηρίζει ότι μπορεί πράγματι 
να υπήρχε κτηνιατρική συνταγή, 
εντούτοις από τον έλεγχο που έγινε 
δεν διαπιστώθηκε πως «η χορήγη
ση αυτή ήταν η ενδεδειγμένη ούτε 
σε ποιο είδος ψαριού χορηγήθηκε».

Η καταγγελία το 2017
Ας πάρουμε όμως ένα ένα τα γε
γονότα κατά την εξέλιξη της υπό
θεσης. Στις 24 Ιουλίου 2017 ο Χρ. 
Στελακάτος απέστειλε στον Φορέα 
Διαχείρισης Στενών και Εκβολών 
Ποταμών Αχέροντα και Καλαμά 
έγγραφη καταγγελία αναφορικά με 
τη μονάδα ιχθυοκαλλιέργειας του 
ομίλου Ανδρομέδα ΑΕ στην τοπο
θεσία Ορμος Βαλτού στην Ηγου
μενίτσα. Στην καταγγελία ο Χρ. Στε
λακάτος έκανε λόγο για «σοβαρές 
ενδείξεις για τη διάπραξη παραβά
σεων κατά τις ιχθυοκαλλιεργητικές 
πρακτικές που ακολουθούνται» στη 
συγκεκριμένη μονάδα. Συγκεκριμέ

να αναφερόταν, μεταξύ άλλων, σε 
«αλόγιστη χρήση της καρκινογόνου 
ουσίας φορμαλδεΰδης ή φορμόλης 
για την εφαρμογή αντιπαρασιτικών 
λουτρών στα ψάρια πριν διατεθούν 
προς κατανάλωση και στην τελική 
διάθεση των υπολειμμάτων από τις 
χρησιμοποιούμενες ποσότητες στο 
ευαίσθητο υδάτινο και ατμοσφαι
ρικό περιβάλλον της περιοχής», σε 
«θανάτωση προστατευόμενων ειδών 
ορθοπανίδας», «χρήση ληγμένων 
ιχθυοτροφών», «κακές συνθήκες 
υγιεινής στον χώρο εγκατάστασης», 
«διαφυγή ψαριών όπως το λαβρά
κι», «ανορθολογική και ανεξέλεγκτη 
διάθεση νεκρών ψαριών στο θαλάσ
σιο οικοσύστημα» κ.λπ.

Η καταγγελία διαβιβάστηκε στο 
αρμόδιο τμήμα Περιβάλλοντος και 
Υδροοικονομίας της Περιφερεια
κής Ενότητας Θεσπρωτίας. Την ίδια 
περίοδο απέστειλε σχετικό έγγραφο 
και η Ελληνική Ορθολογική Εται
ρεία προς την αρμόδια Διεύθυνση 
Αγροτικής Οικονομίας και Κτηνια
τρικής. Ως αποτελέσμα κλιμάκιο της 
συγκεκριμένης διεύθυνσης πραγμα
τοποίησε επιτόπιο έλεγχο στις εγκα
ταστάσεις της εταιρείας τόσο στη 
θέση Ορμος Βαλτού στην Ηγουμενί
τσα όσο και στη θέση Ορμος Νενού- 
δα στα όρια του Δήμου Φιλιατών. 
Σύμφωνα με όσα αναφέρονται στην 
έκθεση αυτοψίας, πράγματι εντοπί
στηκαν δύο πλαστικά δοχεία φορ
μόλης στις δύο ιχθυοτροφικές μο
νάδες. Τα δοχεία ήταν βάρους 1.795 
κιλών και συνολικού όγκου 1.000 
λίτρων, από τα οποία το ένα περιεί
χε 200 λίτρα διαλύματος φορμόλης 
ενώ το άλλο δεν είχε ανοιχτεί. Επι
πλέον εντοπίστηκαν άδεια δοχεία 
φορμόλης τα οποία ήταν εγκεκρι
μένα από τον ΕΟΦ (προορίζονταν 
για ανακύκλωση), καθώς και ένας 
«σάκος θεραπείας για την εφαρμο
γή λουτρών φορμόλης».

Σύμφωνα με όσα αναφέρονται 
στην έκθεση αυτοψίας, από την 
εταιρεία προσκομίστηκαν «το φαρ
μακευτικό μητρώο της μονάδας, η 
κτηνιατρική συνταγή και το πιστο
ποιητικό έγκρισης του εν λόγω φαρ
μακευτικού προϊόντος, από τα οποία 
προέκυψε ότι το φαρμακευτικό μη
τρώο ήταν ορθά συμπληρωμένο 
και η χορήγηση της φορμόλης έγι
νε μετά από έκδοση συνταγής κτη
νιατρικών φαρμάκων». Ωστόσο, 
όπως υποστηρίζει στις προτάσεις 
που κατέθεσε ενώπιον του Πολυ
μελούς Πρωτοδικείου Θεσπρωτίας 
ο Χρ. Στελακάτος, «από την έκθεση 
αυτοψίας προκύπτει μεν η χορήγη
ση της φορμόλης μετά από έκδοση 
συνταγής κτηνιατρικών φαρμάκων, 
αλλά δεν προκύπτει πως η χορήγη
ση αυτή ήταν η ενδεδειγμένη ούτε σε
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Μαά από δύο (2) αρχικές έγγραφες «απαγγελίες που «πουλήθηκαν «πτό τον 
Λο{Χρ6ο·Σκλακάτο Χρήστο την 2W7-2017 & 27-07-3017 (σι/νηήρινα 1-2) καθώς και την 

αρΛ. 17Λ44ΛΜ7-2017 αηστσΑή της ΟΑπνκής ΟργβοΑόγκής Εταιρείας (σικήμμίγο 3) 
προς την Α/νση Αγροτικής Οδονομίας 4 Κτηνιατργής της Π.Ε. θβσττρωτίες (στα Τμήματα 
ΑΑιΰος 4 Κτηνιατρικής), δάθηκ ττροφορκή εντολή οκό τον Αν. Προίατιίεςνο της AAOJC 
ΓΙΕ. θτσπρωτίας γη διτνίργοα ίΜ^σης Γππότηος αυτοφίας

Κατύτην τούτης πρσγμσταττόσθηκε τήν Δτυτίρα 31-07-2017 ςφφηΟεσσνκή ετπτάτηα^ 
σιποφία από μικτό κλιμάκιο ελίγχσυ αποιιλοόμινο eu$ υπαλλήλους «κ ΑΛσης Αγροτικής 
Οικονομίας & Κτη«βτρ«ής της Π.Ε. Θεσπρωτίας στις ιγκρτοστάσος κ* ιχθυστροφκών 
partOuw της oapata; *ΚΑΛΛΙΕΡΓΟΕΣ ΥΔΡΟΒΙΟΝ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΝ Λ.Ε* με βκχρτκό τίτλο 
«ΑΝΔΡΟΜΕΔΑ Α.Ε.» στψ θίση «Όρμος Βάλτου», στα'άρα του Δήμου Ηγουμενίτσα; και 
στην θίση «Όρμος NwoOto, στα όρη του Δήμου Φιλκπών (Λωρβα Γαγιάδας), μκ σκοπώ 
ιήν Βαραληση της υφστάμοης κατάσκνης αναφορικά με « «πσγγιλλύμοα.

Kart την ββνίργοα της αυτοψίας ήταν παρόν κα στις δύο μονάδες εκτροφής, ο 
υπεύθυνος ιχθυολόγος των μανάδων, κ. Παπουτσής Γιώργος.

Α. Ιχβ8θτρο<ρ«ή μονάδα στον «Όρμο Βάλτου»

Η εν λόγω μονάδα (GR32F1SH0004) elves εγκατεστημένη σε μιοβωμίνα θαλάσσιο χώρο 
συνολκής έντασης 18 στρεμμάτων, με ετήσια εγκαφφ6νη δυναμικότητα 214 τόνων 
Θαλάσσιων Μεσογειακών Ιχθύων (Θ.Μ.Ι.) και διαθέτη σε ιαχύ τις ακόλουήες άδειες κα 
εγκρίσεις:

• Αριθ. 83271Υ11-05-2Q17 ανσνίωση εχ|ΛΛωσης και Μαος Ιδρυσης 4 λειτουργίας (ΑΛΑ: 
701ΝΟΡ1Γ-254) (λήξη την 13-06-2034).

• Αριθ. 43097/08-09-2016 απόφαση Γενκής Δ/ντριας Περιβαλλοντικής Πολιτικής του 

ΥΠ.ΕΝ. ττφί παράτασης ισχύος της αριθ. 127804/1665/10-06-2011 ΚΎΑ Α.Ε.Π.Ο. 
(Λ.Δ.Α.: 4Α3Κ0-ΑΤ) (λήξη την 10-06-2021).

• Αριθ. Δ10Β001*301/308θεΞ2014/27-1ό-2014 αττόραοη παραχώρησης δικαιώματος 
χρήσης αγηλού του Υιτουργού Οικονομικών (Α.ΔΑ: ΒΝ45Η-Ω2Ξ).

• Αριθ. 1054124/S030/B0010/1 β-06-2001 σττόφαση καθορισμού ορκήραμμών πγιαΑοΰ και 
ζώνης παραλίας (ΡΕΚ 573/Δ/17-07-2001).

Η μονάδα efva εγκατεστημένη εντός πις Περιοχής Προστασίας της Φύσης - Ζώνη Μ (Δέλτα 

Καλαμά), ίου δικτύου NATURA 2000 της Οδηγίας 92/43/ΕΚ {ΚΥ.Α. 36427^23^-2009, Φ£Κ 
396/Δ/ι 7-C9-2009), στην οποία και εττιτρίττεται η υδατοκαλλιέργεια (ιχθυοκαλλιέργεια) σε 

κλωβούς στο θαλάσσιο τμήμα της ζώνης ως κα τη* υποκατηγορία Α2 (θ'* ομάδας; 
Υδατοκαλλιέργειες) (ΦΕΚ 21/8^13-01-2012) Η θέση της μονάδας εμττπτπι στον Τόπο 

Κοινοτικής Σημασίας (T.K.L) «Εκβολές Καλαμά (Δέλτα) (GR 2120001) kcr εντός της Ζώνης

Σελίδα 1 από 12

ώστηστώθηκε η wopowrta «ός (1) πλαστικού δοχτίου με ημερομηΛα λήξης τον 5° μήνα του 
2018, gwotomi μκτοό μέγιστοι) pflpftcllRg κΐλώνιάπ σνινολικοΟ όνκοιιίΟΜΛίτοων ττου. 
«πώ την ημίρα της ογιοφίες, τηφκίχκ ττερίττος 200 λίτρο διαλύματος φορμόλης, σε κΚρκ> 
Λοκφρέας τής παρείας «ΛΝΑΡΟΜΕΜ .£-£·», ττληόϋήι της ιχθϋσφοφ«ής πγς μονάδας. Η 
εμπορική ονομασία του σκευάσματος ήηχν AQUACEN FORMALDEHYDE 330 πφΜ κα 
συνίστατα στ Οκίλυμα φορμαλ&Οδος μ* πτρκχτκάτητα 380 mpfrni to οποίο τταρασιαυόζεται 

τφ εταράα LA80RAT0RJ0S C£NAV18A 8Λ, SPAIN η wrofa κα εΝα κάτοχος της 
άθεα κυκλοφορίας μκ κω&κό 0000000402, ενώ ασάγετα κα δβνίμειαι στην Ελλάδα από 

ι AQUA VET Α.Ε.- SmhjXt*,· αττήρχΟν, πέντε (fly απίσταγα δοχεία κενά 
υ ιχθυολόγου πκ μονάδας προορίζονταν για

Ο.Φ.) {συνημμένο 4) φέρει τον ku&kA 0200101, «Να εγκεκριμένο 
φαρμαβυτΒία προϊόν {αριθ. 48*23/18-06-2013 άδοος κυκλοφορίας με ημτηομηνία λήξης την 
31-12-2018) γη χρήση στην τσιπούρα μκ κιψκυραή συνταγή κα με μηδενικό χρόνο 
αναμονής (χμρζυπολαμματκή βράση).

Προσκομίστηκαν ατία την rrcipcta στα μέλη rou κλιμακίου, το φαρμακευτικό μητρώο της 
μσκάδος {συνημμίνο 5), η κτηνιατρική συνταγή (συνημμένο β) κ« το πκποττοιηπιία έγκρισης 
του εν λόγω σαουοκαπικοΟ ττοοίάντος .<ewntmtvo 7) από το οποία ττροίκικρε όπ το 
φορμκιττκό μφρώο ήταν ορθά συμπληρωμένο ψ η χορήγηση της φορμόλης έγινε μπά 

σττό έκΰοση συνταγής κτηνκποκών φαρμάκων.

ΕιτπτΑίον, δκαπστώθημε η παρουσία στον ηροαναφερθέν κτίριο *»6ς(1) σάκου βιρβπάσς 
γβ ίήν λοφρώ^ ψοΡίΛληζ, ιφβώζ *■ ® οβόκή σάκΜν trou end Οήλωαη του.
utts^wou «θυολόγοο β*ν χροσφοτΓοκχΙντσν.

Β. Ιχβοοτροφκή μονάδα στον «ΤΟρρο Νινούίία»

ΔισπτσκίΛηκ n irapovofa ενός (1) ττΑποηκού δοχτίουμε 4· μήνα τοο
2019, συνολεκοό μικτού μίγκπου βάρους 1.7^ «Αών κα συνολικού όγκου 1,000 λίτρων ττου 
δεν είχε δαναχθτί, στ χκροόσ χώρο έμπροσθεν της ιχ^ροφκήΤβΡΑΒας της αβραος 
«ΑΝΔΡΟΜΕΔΑ Α.Ε». Η εμπορική ονομασία του σκευάσματος ήταν AQUACEN 
FORMKLOEHYDC 3β0 mgfrnl kcb συνίαταται at διάλυμα φορμαλδεοΟης με περιεκτικότητα 
389 mgfwt το οποίο τταρασκοχϊζεται οπτό την εταιρεία LABORATORY CENAV1SA 3Λ.. 
SPAIN ο οποία κα Ονοι κάτοχος της άδεια κυκλοφορίας με κωδικό 0000006402, ενώ 
ασάγετα κα διανέμεται στην Ελλάδα από την ΓΠΒραα AQUA VET Α.Ε ΕττπτΜον, ιπτήρχσν 

τέσσερα (4) αντίστοιχα δοχάα κενά τττρζχήρινου που κατά δήλωση του υττίύθυνου 

ιχθυολόγου της μονάδας προορίζονταν για ανακύκλωση To tv λώγω σκεύασμα σύμφωνα με 

την επίσημη κττοσεΑΙδσ του Ε.Ο Φ φέρει τον κωδικό 0200101, εί«π εγκαφμένο 
Φαραακευπκό ττροίόν (αριθ. 48423/18-06-2013 άδειας κυκλοφορίας με ημερομηνία Λήξης ”1* 
31-12-2018) για χρήση στην ισητούρσ με κτηνιατρική συνταγή και μηδενικό χρόνο αναμονής 

(χωρίς υττολειμματική βράση).

Ζίλίΰα3απ612
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1  Θρίλερ με τη φορμόλη σε ιχθυοτροφεία
Πηγή: DOCUMENTO Σελ.: 1,24-25 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Ανδρομέδα 
Καμία τοποθέτηση
To Documento επικοινώνησε 
με την εταιρεία Ανδρομέδα ΑΕ 
προκειμένου να ζητήσει ένα 
σχόλιο για την υπόθεση και 
το σύνολο των αντιδράσεων 
που έχουν προκληθεί, ωστόσο 
εκπρόσωποι της επιχείρησης 
αρνή θηκαν να κάνουν κάποια 
δήλωση αναφέροντας ότι 
η υπόθεση έχει πάρει τον 
δρόμο της Δικαιοσύνης και 
περιμένουν την απόφασή της.

dSO

Το 2017 0 
ιχθυολόγος 
Χρ. Λοβέρδος- 
Στελακάτος 
καταγγέλλει 
επωνύμως ιη 
χρήση φορμόλης 
σε ιχθυοτροφεία 
(δεξιά) στον 
αρμόδιο φορέα 
διαχείρισης. 
Ακολούθησε η 
έκθεση αυτοψίας 
(αριστερά η 
πρώτη σελίδα 
και το επίμαχο 
σημείο για την 
εύρεση της 
καρκινογόνου 
φορμαλδεΰδης)

*.** 6Λ.

Φορέας Διαχείρισης ΪΓτενισν και· έ·*φολίϊ&'^ 
Ποταμών Αχέροντα κα* Καλαόσ

ΦΟΡΕΑΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ 
ΠΈΝΟΝ ΚΑΙ «ΚΒΟΑΟΝ ΠΟΤΑΜΟΝ 

ΑΧΕΡΟΝΤΑ ΚΑΙ ΚΑΛΑ ΜΑ

Ηγουμενίτσα, 27/07/2017 
Αρ. Πρβτ-·389

Ταχ. Δ/vaq; 5ο χλμ Εθνικής Οδού
Ηγοοοςνίτοας - Σαγίαδας 

Ταχ.Κωδ .: 46X00 
TtyL/Φαξ: 2665021319

e-mail: infoekekmaMdwrootM.gr 
Πληροφορώ: Αλέξανδρος Κβνοτσντίνης

ΠΡΟΣ:
ΠΙΝΑΚΑΣ ΑΠΟΔΕΚΤΩΝ

ΘΕΜΑ: Δκφφαος καταγγελίας αχτπκώ με παραβατιχές πρακτικές στη μονάδα 
ιχθοοκαλλιίργπας too ομίλου με την επωνυμία «ΑΝΔΡΟΜΕΔΑ Α.Ε.», στην 
τοποβίσία «Όρμος Βάλτου» ΗγοομενΙχοας

PtgTj Η από 24-07-2017 «κπαγγιλία roc κ. Λοβίρδαο - Σπλακώτσο Χρήστου προς το 
Φορέα

Μττά την υηοβολή του ας άνω οχπικού χαβος χαι τοβ συνοδευτικού ψηφιακού 
άλικος (φωτογράφος *m (Hvteo), οφϋπανιαι σοβαρές evSet^n; για τη δίαπραξη 
«φοφάβεβητ κοπώ τη ιχβοακαΧΧ«φγΐ|τιχίς πρσκτιχίς ποο ακολοοβούνται στη μονάδα τοο 
αμίλοο μ* την βκβνομία «ΑΝΔΡΟΜΕΔΑ Α.Β.», στην τοπσθκήα «Όρμος Βάλτοι» 
Ηγοοηςνίιοας. Αιπίς, σύμφωνα μ? τα κατναγγΕλλ6μϊνσ, έγκ£ΐντσν
• Στη» αλόγιστη ΧΡ*η «Κ M**m»y6wo ουσίας «οςρμαλ&βδη» (ή φορμάλη) για την 

?*αρμσγή αννακφαστηκΑν Χοντρών αχα ψάρια πριν διαπνοών προς κατατάλοος και 
βπρτ τελική δίαΛος ην ααοΑαηκή·* από ης χρήνφααοιοόοςνις ηοοότηχβ; <τα>
αχιΜφοοβάτινβκηαφοαφαφίεςηζρφάλλονχικικριοχής

• Στη βανόσΜ·) προσταπεοόοςννν (ψσροφόγβν) η8ήν ορνιθοοονϊδος, άπας διάφορα 
Οδη Βραδιών (π,χ. Αργορβκπχνίας - CesmeraShit dims, Σταχτοτοηοπάς - Ante mm) 
*m Κορμοράνοι - PMurocomx cerbo, «tie pr άμεσο τρόπο και τη χρήαη άπλων 
(““άρχουν φωτογράφος ποο απηχονίζσον κουτιά με foatyyux) eiie pc τον εγκλωβισμό 
τους στα προσαπτοιιχά δίχτυα και την «πά σονίππα βασανιστική θανάκοοή τους 
(υπάρχει Ρΐντίο μί (ΠΐΓγκλιοβιαμένο Αργοροισικνία ποο εξαοίας το» τραυματισμού too 
6e δόναται πλέον να χκτάξπ ενώ οοάρχοον και αχπτίας ystoypcytes ποο cnanKovifoov 
τα ναφά πτηνά, ακόμα και κάποια αοο απόμετναΥ να «πήζοον εγκλωβισμένο οάνβ 
σιώ τα εκτρεφόμενο φάρω)

• ϊτη χρήση \tfYptvmv ιχθυοτροφών (η caUrra τοο$ και οτι5 σχετικές γιοτογραήν^
παρουσιάζεται αλλοιωμένη)

• Ετη δντφογή ψαριάν (με έντονη θηρευτική δραστηριότητα, όαως το Λαβράκι) στο 
ιοαίαθητο οβόπνο αρψάλλσν πκ τνρτσχής

• Στη ρύπανση too o&irtvoo πζρφόλΧοντο<; από ος οφοές τοο αλοντηρίοο τη$ μονάδας 
noe χρφήνοπο«ϊτα\ γιβ την «πλοση διχτοών ποο fepoov χρώμα κβι μ*γώλ*ςποοόπιήν 
παρασίτων (υπάρχουν σχετικά fiiiruo και ^Μβτογραφίτς)

_____ . .................... ..... ......................... . ________ ΣτλΙΟα 1 απόS

«Είναι ξεκάθαρο 
πως ο οικονομικά 
δυνατότερος 
προσπαθεί 
να συντρίψει 
τον ασθενέστερο 
οικονομικά»
Χρήστος Λοβέρδος-Στελακότος
Καταγγέλλων και μηνυόμενος 
ιχθυολόγος

Συλλογή
υπογραφών
Τις τελευταίες ημέρες τρέχει 
διαδικτυακό εκστρατεία 
συγκέντρωσης υπογραφών 
μέσω της πλατφόρμας 
Avaaz. Η καμπάνια, στην 
οποία αναφέρεται μεταξύ 
άλλων ότι ο ιχθυολόγος 
δικάζεται επειδή κατήγγειλε 
τη χρήση φορμόλης στις 
ιχθυοκαλλιέργειες, έχει 
ήδη συγκεντρώσει περίπου 
14.000 υπογραφές. Στο 
κείμενο του ψηφίσματος 
επισημαίνεται ακόμη:
«Την Πέμπτη 7 Σεπτέμβρη 
2017 εκδικάστηκαν στην 
Ηγουμενίτσα τα ασφαλιστικά 
μέτρα της εταιρείας 
Ανδρομέδα σε εργαζόμενο 
ιχθυολόγο που κατήγγειλε 
τη χρήση των καρκινογόνων 
αντιπαρασιτικών (φορμόλη), 
τις σάπιες τροφές και τα 
χρώματα των διχτυών 
των κλωβών που μετά την 
επεξεργασία ρίχνονται 
στη θάλασσα Στη 
διαδικασία διατυπώθηκε 
με επιχειρήματα από τον 
εργαζόμενο ότι αυτές οι 
πρακτικές δεν αφορούν μόνο 
τη συγκεκριμένη εταιρεία 
αλλά συνολικά τις εταιρείες 
που δραστηριοποιούνται στη 
ρυπογόνο εκμετάλλευση των 
ιχθυοκαλλιεργείων που ως 
μαζική βιομηχανοποιημένη 
παραγωγή κσταστρέφει 
τη φύση και την ποιότητα 
της παραγωγής. Το 
δικαστήριο θα αποφασίσει 
για τα ασφαλιστικά μέτρα 
στους επόμενους δύο 
μήνες, ως τότε επέβαλε τη 
συνέχιση της απαγόρευσης 
δημοσίευσης πληροφοριών 
για το ζήτημα».

ποιο είδους ψαριού χορηγήθηκε». 
Επίσης στις προτάσεις του ο ιχθυο
λόγος υποστηρίζει πως το γεγονός 
ότι το συγκεκριμένο φάρμακο είναι 
εγκεκριμένο από τον ΕΟΦ δεν ση
μαίνει «πως δεν είναι επικίνδυνο και 
τοξικό και η πιθανή χρήση του θα 
πρέπει να γίνεται κάτω από πολύ αυ
στηρές προϋποθέσεις την τήρηση 
των οποίων η αυτοψία αδυνατεί να 
διαπιστώσει». Επιπλέον, σύμφωνα 
πάντα με τις προτάσεις του Χρ. Στε- 
λακάτου, όπως προκύπτει από την 
έκθεση αυτοψίας «το σκεύασμα με 
φορμόλη που χρησιμοποιεί η ενά- 
γουσα είναι εγκεκριμένο για χρήση 
στην τσιπούρα με κτηνιατρική συ
νταγή, ενώ δεν προκύπτει έγκριση 
για τους λοιπούς θαλάσσιους μεσο
γειακούς ιχθύς όπως το λαβράκι και 
το φαγκρί».

Σε ό,τι αφορά τις καταγγελίες περί 
παράνομης συακευασίας ψαριών, 
χρήσης ακατάλληλων ιχθυοτροφών, 
θανάτωσης ειδών ορθοπανίδας και 
διαφυγής ψαριών με έντονη θηρευ
τική, όπως το λαβράκι, οι ελεγκτές 
δεν εντόπισαν κάτι σχετικό.

Αυτό που εντόπισαν ήταν η ύπαρ
ξη πλυντηρίου διχτυών στις ιχθυο
μονάδες, η εγκατάσταση του οποί
ου όμως δεν προβλεπόταν από τους 
τότε περιβαλλοντικούς όρους λει
τουργίας που περιλαμβάνονται στις 
Αποφάσεις Εγκρισης Περιβαλλο
ντικών Ορων (ΑΕΠΟ). Επιπλέ
ον, όπως αναφέρεται στην έκθεση 
αυτοψίας, οι ελεγκτές εντόπισαν 
«ασυμφωνία των περιβαλλοντι
κών όρων της μονάδας αναφορι
κά με τους ιχθυοκλωβούς, ως προς 
τον συνολικό αριθμό τους, τη συνο
λική επιφάνειά τους αλλά και ως 
προς τον τύπο των χρησιμοποιού
μενων ιχθυοκλωβών».

Το χρονικό των διώξεων
Στις καταγγελίες του Χρ. Στελακά- 
του η εταιρεία απάντησε με κατά
θεση αγωγής. Σε αυτήν η εταιρεία 
αρνείται όλα όσα αναφέρει ο κα
ταγγέλλων και μάλιστα ζητεί από 
τον Χρ. Στελακάτο το ποσό του 
1.000.055 ευρώ ως αποζημίωση 
για ηθική βλάβη και διαφυγόντα 
κέρδη. Η εν λόγω αγωγή έχει εκ- 
δικαστεί αλλά ακόμη δεν έχει εκ- 
δοθεί η απόφαση της Δικαιοσύνης.

Ο ίδιος μιλώντας στο Documento 
κάνει λόγο για προσπάθεια οικο
νομικού αφανισμού του. «Είναι ξε
κάθαρο πως ο οικονομικά δυνατό
τερος προσπαθεί να συντρίψει τον 
ασθενέστερο οικονομικά» επιση
μαίνει, υπογραμμίζοντας μάλιστα 
ότι για όλα αυτά είχε ενημερώσει 
τους ανωτέρους του στην εταιρεία 
κατά το παρελθόν και είχε δεχτεί 
«ψυχολογικό πόλεμο».

Από την πλευρά της η δικηγόρος 
Αννο Παπαρούσου, η οποία έχει 
αναλάβει την υπεράσπιση του Χρ. 
Στελακάτου από κοινού με τη δι
κηγόρο Χρυσά Πετσιμέρη, υπο
γραμμίζει στο Documento: «Σε σχέ
ση με ης υπόλοιπες καταγγελίες, είναι 
ξεκάθαρο όη πρόκειται για άσκηση 
δικαιολογημένου ενδιαφέροντος ενός 
ενεργού πολίτη ο οποίος ενδιαφέρε- 
ται για τα κοινά και θέτει ερωτήμα
τα τα οποία αντί να απαντηθούν επι
στημονικά απαντιόνται με αγωγές και 
μηνύσεις».

Παράλληλα, ασκήθηκε εναντί
ον του μήνυση από υπάλληλο της 
εταιρείας για εξύβριση και απειλή. 
Συγκεκριμένα, στις 23 Αυγούστου 
2017 εργαζόμενη της επιχείρησης

τον κατηγόρησε ότι «με πρόθεση 
της προκαλεσε τρόμο και ανησυχία 
απειλώντας την με βία και απευθυ
νόμενος σε αυτήν με φράσεις όπως: 
“δεν θα σε πετύχω εκτός πόλης που 
δεν θα έχεις τους δικούς σου, θα 
δεις τι θα σου κάνω, θα σε απαγά- 
γω, θα ζητήσω λύτρα και αν ο πατέ
ρας σου δεν τα στείλει θα σε στέλνω 
κομμάτι κομμάτι, θα σου κάψω το 
Q3”». Ακόμη, όπως αναφέρεται στο 
κατηγορητήριο, προσέβαλε με λόγο 
την τιμή και την υπόληψη της εγκα- 
λούσας λέγοντάς της «άντε μωρή 
που ξύνεις τα @ σου». Η ίδια άνέ- 
φερε πως αφορμή για αυτήν τη λε
κτική επίθεση ήταν συνομιλία που 
είχαν πριν από περίπου έναν χρό
νο, κατά τη διάρκεια της οποίας του 
είχε ζητήσει να είναι πιο συνεργάσι- 
μος έτσι ώστε να διευκολυνθεί η συ
νεργασία και η δουλειά τους.

Η απόφαση που εκδόθηκε τον κα
ταδίκασε σε επτά χρόνια φυλάκιση 
χωρίς αναστολή και χωρίς ανασταλ
τικό δικαίωμα στην έφεση. Ωστόσο, 
όπως υποστηρίζουν οι συνήγοροί 
του, για την εν λόγω απόφαση δεν 
κλητεύθηκε σύννομα καθώς η κλή
ση παραδόθηκε στην παλιά του δι
εύθυνση, αν και ο ίδιος είχε δηλώσει 
τη νέα. Οι δικηγόροι του υποστηρί
ζουν ακόμη ότι είναι εσφαλμένη η 
απόφαση του Μονομελούς Πρωτο
δικείου Ηγουμενίτσας καθώς τα αδι
κήματα της εξύβρισης και της απει
λής τιμωρούνται με ανώτατη ποινή 
μέχρι ένα έτος το καθένα. Ο Χρ. Λο- 
βέρδος-Στελακάτος άσκησε έφεση 
στις 26.10.2018 ζητώντας παράλ
ληλα τη χορήγηση αναστολής στην 
έφεσή του, όπως και συνέβη.

«Είναι πρωτοφανές στα δικαστι
κά χρονικά να υπάρχει μία στην ου
σία ανυπόστατη νομικά απόφαση Ά 
οποία καταδικάζει τον Χρήστο Λο- 
βέρδο-Στελακάτο σε καταδικαστική 
ποινή επτά ετών χωρίς αναστολή και 
χωρίς δικαίωμα αναστολής στΤΙν έφε
ση για τα αδικήματα της εξύβρισης 
και της απειλής που ημωρούνται με 
ποινή έως ενός έτους έκαστο» τονί
ζει στο Documento η Αν. Παπαρού- 
σου και συμπληρώνει: «Αν και κατά 
της απόφασης αυτής ασκήθηκε έφεση 
και ζητήθηκε και επιτεύχθηκε η ανα
στολή εκτέλεσής της, παραμένει ένα 
πολύ σοβαρό θέμα το πώς υπήρξε και 
διακινήθηκε εντός του πρωτοδικεί
ου Ηγουμενίτσας αυτή Η απόφαση».

Ομως αυτή δεν είναι η μοναδι
κή μήνυση που έχει κατατεθεί σε 
βάρος του Χρ. Στελακάτου. Την 
περασμένη Παρασκευή επρόκει- 
το να εκδικαστεί μηνυτήρια ανα
φορά που έχει κατατεθεί σε βάρος 
του από την πλευρά ανώτερου στε
λέχους της εταιρείας με την κατη
γορία της εξύβρισης αλλά και της 
απαίτησης χρηματικού ποσού προ
κειμένου να μη δημοσιεύει τίποτα 
σε βάρος της εταιρείας. Η υπόθεση 
τελικά έλαβε αναβολή.

Ο Χρ. Στελακάτος βέβαια δεν 
αποδέχεται τις κατηγορίες και όλα 
αυτά τα αποδίδει σε μια προσπά
θεια αποδόμησης της προσωπικό
τητάς του από την πλευρά της εται
ρείας. «Είμαι 38 χρόνων, δεν έχω 
καταδικαστεί ποτέ για τίποτα, δεν 
έχω δεχτεί ποτέ μήνυση για τίποτα, 
δεν έχω μηνύσει ποτέ πολίτη για τί
ποτα, το ποινικό μου μητρώο ήταν κα
θαρό και ξαφνικά στο δικαστήριο εμ
φανίζομαι ως απαγωγέας και τρελός. 
Ολα αυτά έχουν έναν και μόνο στόχο: 
να αποδομηθώ ως χαρακτήρας» υπο
γραμμίζει στο Documento.
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1  Ασφυκτιά το Θεαγένειο
Πηγή: ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΤΗΣ

ΚΥΡΙΑΚΗΣ
Σελ.: 17 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Επιφάνεια: 747.26 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Χρειάζεται νέο κτίριο για την μετεγκατάσταση 
του νοσοκομείου-πυλώνα των ογκολογικων 
νοσημάτων στη Βόρεια Ελλάδα

Κτιριακό και ελλείψεις προσωπικού ταλαιπωρούν 
εργαζόμενους και ασθενείς

Της Ελένης Ρανδζή

Ασφυκτιά 
το Θεαγένειο
Θ

εραπεία... μετ' εμποδίων για χιλιά
δες ασθενείς στο Αντικαρκινικό Νο
σοκομείο Θεαγένειο της Θεσσαλονί
κης. Οι ελλείψεις προσωπικού σε σχέση με 

τον ολοένα αυξανόμενο αριθμό καρκινοπα
θών που περνούν το κατώφλι του ζητώντας 
θεραπεία, δυσχεραίνουν τη λειτουργία του. 
Όπως καταγγέλλει ο Σύλλογος Εργαζομένων 
του Νοσοκομείου, το ιατρονοσηλευτικό προ
σωπικό είναι αποδυναμωμένο για να ανταπο- 
κριθεί στον τεράστιο όγκο περιστατικών, ενώ 
οι γιατροί αναγκάζονται να παρακολουθούν 
υπερδιπλάσιο αριθμό ασθενών από αυτόν που 
τους αναλογεί.

Την ίδια στιγμή, επισημαίνουν οι εργαζό
μενοι, το κτιριακό πρόβλημα βοά: χώροι ακα
τάλληλοι, ασφυκτικό γεμάτοι μέχρι το τελευ
ταίο τετραγωνικό. Αρχεία στους διαδρόμους, 
γραφεία στα μπαλκόνια, και στα εξωτερικά 
ιατρεία το... αδιαχώρητο. Το Θεαγένειο δεν 
κλείνει την πόρτα σε κανέναν, γι’ αυτό προ
σπαθεί να επιταχύνει τις απαραίτητες διαδι
κασίες, ώστε να συνεχίσει το ύψιστης ση
μασίας έργο του ως ο μεγαλύτερος πυλώνας 
θεραπείας του καρκίνου στη Βόρεια Ελλάδα.

Σύμφωνα με τα στοιχεία του Συλλόγου Ερ
γαζομένων του Νοσοκομείου, λείπουν 20 
γιατροί από κενές οργανικές θέσεις, 83 νο
σηλευτές και 30 ακόμη εργαζόμενοι βοηθη
τικού προσωπικού. «Τα τελευταία χρόνια δεν 
γίνονται προσλήψεις, αλλά μια προσπάθεια να 
καλυφθούν όπως-όπως τα κενά» ανέφερε η 
πρόεδρος του Συλλόγου κ. Αθηνό Γραμματι- 
κοπούλου, και ζητά από το Υπουργείο Υγείας 
να αντιμετωπίσει τα προβλήματα με υπευθυ
νότητα. «Εδώ και δύο χρόνια εργάζονται μέ
σω προγραμμάτων του ΟΑΕΔ 46 άτομα, των 
οποίων οι συμβάσεις θα τελειώσουν. Προσπα
θούμε να παραμείνουν, διότι το Θεαγένειο 
προσφέρει εξειδικευμένες υπηρεσίες στους 
καρκινοπαθείς. Συνεπώς το προσωπικό πρέ
πει να είναι σωστά εκπαιδευμένο και μόνιμο. 
Δεν μπορεί να αλλάζει διαρκώς».

Ανανχιστοιχία
Η αντιστοιχία γιατρού και ασθενών που 

περιθάλπει ένας ογκολόγος του Θεαγενείου

είναι υπερδιπλάσια συγκριτικά με τα δεδομέ
να των τριών αντικαρκινικών νοσοκομείων 
της Αθήνας. Ωστόσο, «οι γιατροί μας σέβο
νται απόλυτα τα διεθνή πρωτόκολλα θερα
πείας των ασθενών, τηρούν με προσήλωση 
τα ραντεβού των χημειοθεραπειών, με απο
τέλεσμα να είναι εξουθενωμένοι» επισήμανε 
η πρόεδρος των εργαζομένων.

Το Θεαγένειο διανύει την πέμπτη δεκαετία 
λειτουργίας του, προσφέροντας πολύτιμες 
υπηρεσίες περίθαλψης σε χιλιάδες ασθενείς 
από τη Βόρεια Ελλάδα και τα νησιά του Β. 
Αιγαίου. Το 2017 πέρασαν 158.000 ασθε
νείς από τα εξωτερικά ιατρεία του, 2ΐ.οοο 
νοσηλεύτηκαν,και 33·οοο υποβλήθηκαν σε 
θεραπείες στο Τμήμα Ημερήσιας Νοσηλείας 
του, σύμφωνα με τα στοιχεία που παραθέ
τει η διοικήτρια του νοσοκομείου κ. Μαρία 
Βλάχου. «Σήμερα διαθέτει το καλύτερο ακτι- 
νοθεραπευτικό τμήμα στη χώρα μέσω των 
δύο ολοκαίνουριων γραμμικών επιταχυντών 
του, ενώ βρίσκεται σε τροχιά ανάπτυξης, 
καθώς προχωρά σε προμήθεια ιατρικού εξο
πλισμού για τον εκσυγχρονισμό τμημάτων 
και λειτουργιών του βάσει της τελευταίας 
τεχνολογίας, ύψους 5 εκατομμυρίων ευρώ» 
επισήμανε η κ. Βλάχου.

Η κ. Βλάχου ανέφερε ότι για την κάλυψη 
των αναγκών ιατρικού προσωπικού προσλή- 
φθηκαν ήδη ίο μόνιμοι γιατροί του ΕΣΥ, 19 
νοσηλευτές και 15 εργαζόμενοι βοηθητικού 
προσωπικού. Έμειναν κενές ιι οργανικές θέ
σεις γιατρών οι οποίες υπερκαλύπτονται από 
την πρόσληψη 13 επικουρικών, ενώ αναμένο
νται επιπλέον 13 νέες προσλήψεις. Ωστόσο, 
παραδέχθηκε ότι τα κενά παρατηρούνται 
στο νοσηλευτικό προσωπικό, γι’ αυτό αναμέ
νεται άμεσα η τοποθέτηση 40 επικουρικών 
υπαλλήλων. «Με όποιον τρόπο μπορούμε 
παίρνουμε προσωπικό, αλλά το ζητούμενο 
είναι οι μόνιμες θέσεις» είπε χαρακτηριστικά.

«Κάποιος ας μας ακούσει...»
Το κτίριο όπου στεγάζεται το Αντικαρκινι- 

κό Νοσοκομείο θεωρείται ακατάλληλο, σύμ
φωνα με τον Σύλλογο Εργαζομένων, λόγω 
της κάθετης αρχιτεκτονικής του δομής. Επι-

προσθέτως, «η ανάπτυξη του νοσοκομείου 
είναι μεγάλη και το κτίριο δεν μας χωράει, 
κοντεύει να «σκάσει». Κάποιος ας μας ακού
σει» τόνισε χαρακτηριστικά η κα Γραμματι- 
κοπούλου. «Κάθε τετραγωνικό του έχει ήδη 
αξιοποιηθεί. Είναι χαρακτηριστικό ότι, όταν 
ο άρρωστος από την εντατική χρειαστεί αξο
νική τομογραφία, περνά διασωληνωμένος με 
το φορείο από τα εξωτερικά ιατρεία, όπου 
περιμένουν 300 άτομα».

Η δημιουργία ενός νέου ογκολογικού νο
σοκομείου στην πόλη αποτελεί αίτημα άμε
σης προτεραιότητας για τη διοίκηση του Θε- 
αγενείου. «Έχουμε καταθέσει ήδη σχετική 
πρόταση στο Υπουργείο Υγείας για την δη
μιουργία ενός μεγάλου Ογκολογικού Νο
σοκομείου, εκτός κέντρου, που θα καλύ
ψει μελλοντικές ανάγκες και είναι για εμάς 
το μεγάλο «στοίχημα» αν καταφέρουμε να 
εγκριθεί και να αρχίσουν οι μελέτες» εξήγη
σε η κ. Βλάχου.

Έρχεται και το τρένο της... πληροφορικής
Οι εργαζόμενοι ζητούν να αποσυρθεί επει

γόντως το απαρχαιωμένο σύστημα πληροφο

ρικής και να εγκατασταθεί internet, μέσω 
του οποίου θα δημιουργηθούν ηλεκτρονικά 
ιατρικοί φάκελοι για κάθε ασθενή, όπου θα 
περιλαμβάνονται όλες οι αναγκαίες καταγρα
φές, με αυτονόητα τα οφέλη στην ταχύτητα 

διακίνησης των περιστατικών.
Πάγιο αίτημα αποτελεί και η απόκτηση του 

ρομποτικού συστήματος διάλυσης κυτταρο- 
στατικών φαρμάκων, ώστε να προετοιμάζει 
τις μίξεις χημειοθεραπείας σε συνθήκες υψί- 
στης ασφαλείας για τους ασθενείς. Σήμερα, 
παρά τον μεγάλο όγκο χημειοθεραπειών, η 
διαδικασία γίνεται χειροκίνητα και ενέχει 
κινδύνους για την υγεία των εργαζομένων. 
Όπως εξήγησε η διοικήτρια του Θεαγενείου, 
εντός των ημερών θα προκηρυχθεί ο διαγωνι
σμός και για τα δύο. Ειδικά για την απόκτηση 
του πρωτοποριακού ρομποτικού συστήματος 
κόστους 900.000 ευρώ, θα προκηρυχθεί 
άμεσα διεθνής διαγωνισμός και θα είναι το 
πρώτο που θα εγκατασταθεί σε δημόσιο νο
σοκομείο της χώρας μας.
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1  Δωρεά οργάνων, «άγνωστη» λέξη για τους Ελληνες
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 32 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Επιφάνεια: 980.15 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Δωρεά οργάνων, «άγνωστη» 
λέξη για τους Ελληνες
Ουραγοί και σε αυτόν τον τομέα στην Ευρώπη - Οι ευθύνες πολιτείας, νοσοκομείων

ΤηςΠΕΝΝΥΣΜΠΟΥΛΟΥΤΖΑ

Πολίτες που δεν γνωρίζουν τι ακρι
βώς είναι η δωρεά οργάνων, πώς 
και πότε γίνεται, ενώ δεν εμπι
στεύονται τις διαδικασίες, και ένα 
κουρασμένο σύστημα νοσοκομει
ακής περίθαλψης που σε αρκετές 
περιπτώσεις αντιμετωπίζει την 
αναζήτηση των δοτών ως «αγγα
ρεία», είναι οι βασικοί παράγοντες 
για την αδυναμία της χώρας μας 
να αξιοποιήσει προς όφελος ασθε
νών που ζουνμε «δανεικό χρόνο», 
το μεγάλο ιατρικό δώρο των μετα
μοσχεύσεων.

Σύμφωνα με τον Εθνικό Οργα
νισμό Μεταμοσχεύσεων, πέρυσι 
περισσότεροι από τους μισούς 
(52%) συγγενείς δυνητικά δοτών 
οργάνων (εγκεφαλικά νεκρών) στην 
Ελλάδα αρνήθηκαν τη δωρεά ορ
γάνων, όταν σε άλλες χώρες της 
Ε.Ε. όπως στην Ισπανία και στην 
Πορτογαλία, το αντίστοιχο ποσο
στό δεν ξεπερνά το 20%. Σύμφωνα 
με πρόσφατη μελέτη, ως βασικοί 
λόγοι δισταγμού ή ακόμα και άρ
νησης ως προς τη δωρεά οργάνων 
αναφέρονται στην Ελλάδα η έλ
λειψη ενημέρωσης (ποσοστό 65%) 
και η έλλειψη εμπιστοσύνης στο 
σύστημα Υγείας (45%). Παράλληλα, 
στη χώρα μας οι μεταμοσχεύσεις 
δεν φαίνεται να έχουν «αγκαλια
στεί» από τα νοσοκομεία. Σύμφωνα 
με στοιχεία του Εθνικού Οργανι
σμού Μεταμοσχεύσεων (ΕΟΜ), δεν 
έχει αναφερθεί ποτέ δότης που 
κατέληξε σε μονάδα εμφραγμάτων, 
ενώ μεγάλο νοσοκομείο που ειδι

κεύεται στην αντιμετώπιση του 
τραύματος και εκ του αντικειμένου 
του αντιμετωπίζει πολλούς τραυ
ματίες με κρανιοεγκεφαλικές κα
κώσεις από τροχαία ατυχήματα, 
δεν έχει αναφέρει δότη εδώ και 11 
χρόνια, και επί δεκατέσσερα χρόνια 
δεν συμμετείχε στην προσφορά

Πιλοτικό σχέδιο 
για προσλήψεις 
εντατικολόγων σε ΜΕΘ, 
μονάδες εμφραγμάτων 
κ.λπ., που θα ενημε
ρώνουν συγγενείς 
δυνητικά
υποψήφιων δοτών.

οργάνων μεγάλο νοσοκομείο της 
Αθήνας με πολλές κλίνες εντατικής. 
Η Ελλάδα είναι σταθερά στις τε
λευταίες θέσεις της Ε.Ε. στη δωρεά 
οργάνων, με τον αριθμό όσων με 
τον θάνατό τους δώρισαν νέα ζωή 
σε ασθενείς, να κυμαίνεται την 
τελευταία πενταετία από 3,5 έως 
6 ανά εκατομμύριο πληθυσμού και 
τον αριθμό των μεταμοσχεύσεων 
από πτωματικούς δότες να ήταν 
την καλύτερη χρονιά κατά την τε
λευταία πενταετία 147. Και αυτό 
όταν, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
του ΕΟΜ με βάση τον αριθμό όσων 
καταλήγουν νοσηλευόμενοι σε μο
νάδα εντατικής, στην Ελλάδα θα 
μπορούσαν να αξιοποιηθούν ως

δότες 156 εγκεφαλικά νεκροί (14,2 
δότες ανά εκατομμύριο πληθυ
σμού) και να διενεργούνται 470 
μεταμοσχεύσεις ετησίως.

Την ίδια στιγμή, άλλες χώρες ξε
χωρίζουν με τις επιδόσεις τους 
στον τομέα των μεταμοσχεύσεων 
ακόμα και εν μέσω κρίσης. Η Ισπα
νία -η χώρα-πρότυπο για τις με
ταμοσχεύσεις- από 35 δότες ανά 
εκατομμύριο πληθυσμού το 2008 
έφτασε πέρυσι τους 47 δότες και 
η Ιταλία κατάφερε να αυξήσει τον 
αριθμό των δοτών ανά εκατομμύριο 
πληθυσμού από 20 σε 28,9, απο- 
δεικνύοντας ότι η κρίση δεν μπορεί 
να είναι «άλλοθι». Στην Πορτογαλία 
πέρυσι 351 άτομα έδωσαν, με τον 
θάνατό τους, νέα ζωή σε ασθενείς 
που έχρηζαν μεταμόσχευσης (34,1 
δότες ανά εκατ. πληθυσμού και 
δεύτερη καλύτερη επίδοση μετά 
την Ισπανία στην Ε.Ε.), ενώ συνο
λικά πραγματοποιήθηκαν 864 με
ταμοσχεύσεις οργάνων εκ των οποί
ων οι 776 από πτωματικό δότη.

Η Πορτογαλία
Οπως τόνισε ο πρόεδρος του 

ΕΟΜ κ. Ανδρέας Καραμπίνης στην 
«Κ» σχολιάζοντας το παράδειγμα 
της Πορτογαλίας, μιας χώρας δη
λαδή με ισοδύναμο ποσοτικά πλη- 
θυσμό με την Ελλάδα, η βασική 
διαφορά είναι ότι στην Πορτογαλία 
δόθηκε ιδιαίτερη έμφαση στην επι
μόρφωση του πληθυσμού σχετικά 
με τις μεταμοσχεύσεις και τη δωρεά 
οργάνων. Η Καθολική Εκκλησία 
σύσσωμη αποδέχθηκε τη δωρεά 
οργάνων ως μία πρακτική σημαν

τική στο πλαίσιο του χριστιανισμού, 
σε αντίθεση με το τι παρατηρείται 
στην Ελλάδα, όπου παρά τη θετική 
στάση της Ιεράς Συνόδου για τις 
μεταμοσχεύσεις, υπάρχουν ακόμα 
κληρικοί που εκφράζουν αμφιβολίες 
λόγω έλλειψης γνώσης του αντι
κειμένου. Επιπλέον, το σύστημα 
Υγείας της Πορτογαλίας διαθέτει 
χρόνο, ανθρώπους και πόρους στην 
αναζήτηση δοτών, ενώ έχει κατα
φέρει να «περάσει» στο προσωπικό 
των νοσοκομείων τις μεταμοσχεύ
σεις ως τρόπο σκέψης και θερα
πευτικής. Και σχεδόν, στο σύνολο 
των χωρών της Ε.Ε., εντός των νο
σοκομείων υπάρχουν σηντονιστές 
μεταμοσχεύσεων που ασχολούνται 
αποκλειστικά με την αναζήτηση 
δοτών και τη δωρεά οργάνων.

Αυτό το μοντέλο επιχειρούν να 
εφαρμόσουν και στην Ελλάδα το 
υπουργείο Υγείας και ο ΕΟΜ. Σύμ
φωνα με τον κ. Καραμπίνη, στους 
σχεδιασμούς είναι να προσλη- 
φθούν από τα νοσοκομεία με συμ
βάσεις ορισμένου χρόνου εντατι- 
κολόγοι, οι οποίοι θα πλαισιώνουν 
τις μονάδες εντατικής θεραπείας, 
τις μονάδες εμφραγμάτων, τις πα
θολογικές και τις νευροχειρουρ- 
γικές κλινικές, και οι οποίοι θα 
έχουν ως αποκλειστικό αντικείμενο 
να διερευνούν ποιοι ασθενείς είναι 
δυνητικά δότες οργάνων (εγκεφα
λικά νεκροί) και να προσεγγίζουν 
τους συγγενείς. Το πρόγραμμα 
αυτό εκτιμάται ότι θα ξεκινήσει 
αρχές του ερχόμενου έτους πιλο
τικά στα νοσοκομεία Αθήνας και 
Θεσσαλονίκης.

Πτωμαιικοί δότες στις 28 χώρες της Ε.Ε.
2017, ανά εκατομμύριο πληθυσμού
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Δότες ανά εκατ. κ „ 

πληθυσμού *

' 34.024
μεταμοσχεύσεις 

συμπαγών οργάνων 
πραγματοποιήθηκαν 
το 2017 στις χώρες 

της Ε.Ε.

11.346
δότες ορνάνων 

καιαγράφηκαν ίο 2017

Μεταμοσχεύσεις 
συμπαγών οργάνων

144

■σεις ►τη200ανων ~

στην Ε.Ε.

ΠΗΓΗ: Ευρωπαϊκή Επιτροπή, Εθνικός Οργανισμός Μεταμοσχεύσεων

2009 I 2010 I 2011 ' 2012 ' 2013 ' 2014 ' 2015 ' 2016 I 2017 I 2018
Εως 26 Οκτωβρίου Τ

ΛΙΣΤΕΣ ΑΝΑΜΟΝΗΣ 
ΓΙΑ ΜΕΤΑΜΟΣΧΕΥΣΗ 
31 Οκτωβρίου 2018

1.235
ασθενείς για 

νεφρικό μόσχευμα

154
ασθενείς για 

ηπατικό μόσχευμα

40
ασθενείς για 

καρδιακό μόσχευμα

Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Δημιουργείται πάλι το «Μητρώο Δωρητών»
Μήνυμα για την ενίσχυση της ιδέας 
της δωρεάς οργάνων απέστειλε 
την Πέμπτη ο Πρόεδρος της Δη
μοκρατίας Προκοπής Παυλόπουλος, 
υπογράφοντας την πρώτη κάρτα 
δωρητή οργάνων και ιστών, έναν 
θεσμό που επανέφερε ο Εθνικός 
Οργανισμός Μεταμοσχεύσεων και 
το υπουργείο Υγείας σε μία προ
σπάθεια επανεκκίνησης του τομέα 
των μεταμοσχεύσεων.

Ειδικότερα, στον ΕΟΜ έχει δη- 
μιουργηθεί ένα νέο «Εθνικό Μη
τρώο Δωρητών», στο οποίο κάθε 
ενήλικος πολίτης μπορεί να εγ
γράφει σημπληρώνοντας τη σχε
τική δήλωση δωρεάς οργάνων και 
ιστών με την οποία εκφράζει τη 
βούλησή του να δωρίσει ένα ή πε
ρισσότερα όργανα και ιστούς προς 
μεταμόσχευση, σε περίπτωση διά
γνωσης εγκεφαλικού θανάτου. 
Οσοι εγγράφονται στο μητρώο αυ
τό παραλαμβάνουν ταχυδρομικά 
τη νέα κάρτα δωρητή.

Αντίστοιχα, δημιουργείται και 
«Μητρώο Αρνητών» για όσους επι-

Ο Εθνικός Οργανισμός
Μεταμοσχεύσεων
θα έχει σύμμαχο
στην προσπάθεια
ευ αισ θητοποίησης
των πολιτών
και το Ιδρυμα Ωνάση.
θυμούν να δηλώσουν την αντίθεση 
τους στη δωρεά οργάνων.

Οι πολίτες που έχουν ενταχθεί 
είτε στο «Μητρώο Δωρητών» είτε 
στο «Μητρώο Αρνητών» μπορούν 
να αναιρέσουν ανά πάσα στιγμή 
την απόφασή τους.

Η συναίνεση της οικογένειας για 
την αφαίρεση οργάνων προς με
ταμόσχευση ζητείται μόνο στις πε
ριπτώσεις που ο δυνητικά δότης 
δεν είναι ενταγμένος σε κάποιο 
από τα δύο μητρώα.

Το νέο «Μητρώο Δωρητών» έρ
χεται να αντικαταστήσει το απε-

νεργοποιημένο παλαιό μητρώο που 
διατηρούσε ο ΕΟΜ, και το οποίο 
στην ουσία καταργήθηκε το 2011 
όταν είχε θεσπιστεί η εικαζόμενη 
σηναίνεση.

Στην πράξη, από το 2011 για 
να γίνει η αφαίρεση οργάνων από 
εγκεφαλικά νεκρό δότη απαιτείται 
η συναίνεση των συγγενών του, 
ανεξαρτήτως εάν ήταν ενταγμέ
νος ή όχι στο παλαιό μητρώο δω
ρητών.

Η διαδικασία
Οι δηλώσεις για την εγγραφή σε 

κάποιο από τα δύο μητρώα υπο
βάλλονται στον ΕΟΜ είτε αυτο
προσώπως στην έδρα του Οργα
νισμού, είτε με συστημένη επι
στολή προς τον Οργανισμό (θα 
πρέπει να περιέχει τη δήλωση με 
βεβαίωση του γνήσιου της υπο
γραφής που μπορεί να γίνει σε 
οποιοδήποτε ΚΕΠ), είτε ηλεκτρο
νικά μέσω της εφαρμογής της ιστο
σελίδας του ΕΟΜ (www.eom.gr) 
και χρήσης των στοιχείων πρό

σβασης του TAXISNET. Σύμφωνα 
με τον ΕΟΜ, η εφαρμογή για την 
ηλεκτρονική εγγραφή στο εθνικό 
μητρώο θα είναι διαθέσιμη από 
αύριο το απόγευμα (μετά τις 6 μ.μ.). 
Αξίζει να σημειωθεί ότι τα περίπου 
110.000 άτομα που ήταν εγγεγραμ
μένα στο παλιό μητρώο δωρητών 
θα κληθούν να επικαιροποιήσουν 
αυτή τους την επιθυμία.

Σύμμαχο στην προσπάθεια του 
για ευαισθητοποίηση των πολιτών 
στην ιδέα της δωρεάς οργάνων θα 
έχει ο ΕΟΜ και το Ιδρυμα Ωνάση. 
Στο πλαίσια της μεγάλης δωρεάς 
για τη δημιουργία του «Ωνάσειου 
Εθνικού Μεταμοσχευτικού Κέν
τρου», η οποία κυρώθηκε από τη 
Βουλη των Ελληνων τον περασμένο 
Σεπτέμβριο, είναι και η εκπόνηση 
- υλοποίηση μεγάλης καμπάνιας 
για την ενημέρωση του πληθυσμού 
σχετικά με την αναγκαιότητα των 
μεταμοσχεύσεων, αλλά και η εκ
παίδευση των επαγγελματιών υγεί
ας για την προσέγγιση των σηγγε- 
νών δυνητικά δοτών.
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1  Γέμιζαν αποθήκες με ανθρώπινα μέλη και υγρά
Πηγή: ΧΩΝΙ Σελ.: 15 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Επιφάνεια: 941.73 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 500

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Λ
άδι στη φωτιά του 
σκανδάλου με τα ιατρι
κά απόβλητα στη Βρε
τανία ρίχνουν οι μαρ
τυρίες πρώην εργαζομένων της 
εμπλεκόμενης στην υπόθεση εται

ρείας, καθώς και νέες καταγγελίες 
στον Τύπο. Οι αποκαλύψεις έχουν 
προκαλέσει «πονοκέφαλο» στα 
αρμόδια υπουργεία τα οποία προ
σπαθούν να διαχειριστούν την 
κρίση, την ώρα που διεξάγεται 
ποινική έρευνα και περιβαλλοντι
κές οργανώσεις και ΜΜΕ σπεύ
δουν να εντοπίσουν «αδέσποτα» 
βουνά ιατρικών απορριμμάτων.

ΤΑ ΑΠΟΘΗΚΕΥΕ,
ΑΝΤΙ ΝΑ ΤΑ ΚΑΙΕΙ

Η Healthcare Environment 
Services (HES), εργολάβος διαχεί
ρισης αποβλήτων του βρετανικού 
συστήματος Υγείας με έδρα τη Σκω
τία φέρεται να ακολουθούσε επι
θετική πολιτική για να κερδίσει 
συμβόλαια χωρίς να μπορεί να τα 
φέρει ας πέρας. Αυτό τουλάχιστον 
κατήγγειλε πληροφοριοδότης, 
πρώην εργαζόμενος της HES, am 
βρετανική Daily MaiL Μάλιστα ο 
ίδιος ανακάλυψε ότι στο χώρο ε
ναπόθεσης αποβλήτων όπου ερ
γαζόταν, στο Τάινσαϊντ, δεν υπήρχε 
καν κλίβανος για την καταστροφή 
τους και π εταιρεία αναγκαζόταν 
να τα στέλνει σε ανταγωνιστές me 

Μάλιστα, ο πρώην εργαζόμε
νος διαμαρτυρήθηκε ότι η διοίκη
ση της HES ήθελε να μειώσει τόσο 
πολύ τα κόστη που «δεν αγόραζε 
γάντια, παντελόνια και εμβόλια 
για το προσωπικό», κάτι που η ε
ταιρεία αρνείται κατηγορηματικά.

Εν τω μεταξύ, νέες καταγγελί
ες που αφορούν στην αποθήκη 
αποβλήτων στο Νόρμαντον-Ουέστ 
Γιορκς, από κατοίκους της περιο
χής, αποκαλύπτουν σκανδαλώδη 
αμέλεια Στην αποθήκη φέρονται 
να έχουν στοιβαχτεί ανθρώπινα 
και ζωικά μέλη, εκτός κατάψυξης, 
καθώς και ιατρικά απόβλητα όπως 
σωλήνες από σύριγγες. Τα μηχα
νήματα ψύξης, μάλιστα, ήταν α- 
πενεργοποιημένα επί έξι μήνες, 
από τον Οκτώβριο του 2017 ως 
τον περασμένο Απρίλιο, με αποτέ
λεσμα να εκλύεται έντονη δυσωδία 
από το κτίριο.

ΤΟ ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΤΟΥ ΣΚΑΝΔΑΛΟΥ
Ολα ξεκίνησαν όταν το κλαδι

κό περιοδικό Health Service 
Journal δημοσίευσε αποκλειστικό 
ρεπορτάζ σύμφωνα με το οποίο 
«εκατοντάδες τόνοι ανθρώπινων 
μελών και επικίνδυνων αποβλή
των από μονάδες Υγείας έμεναν 
αποθηκευμένοι από γνωστή εται-

ΣΚΑΝΔΑΛΟ ΙΑΤΡΙΚΩΝ ΑΠΟΒΛΗΤΩΝ

Γέμιζαν αποθήκες
με ανθρώπινα μέλη 

και υγρά

Η βρετανική εταιρεία διαχείρισης ΗΕ5 φέρεται να αποθήκευε 
πολύ περισσότερα απόβλητα από όσα μπορούσε να καταστρέψει

Σε αποθήκη της HES φέρονται να έχουν στοιβαχτεί 
ανθρώπινοι ιστοί και υγρά, εκτός κατάψυξης, καθώς και 

ιατρικά απόβλητα, όπως σωλήνες από σύριγγες, που έπρεπε 
ήδη να είχαν καταστραφεί σε κλίβανο

ρεία διαχείρισης απορριμμάτων», 
δηλαδή την Healthcare Environ
ment Services. Επικαλούμενο ε
πίσημα έγγραφα, το ρεπορτάζ ανέ
φερε ότι στα απόβλητα που συνέ- 
λεγε και που έπρεπε να είχε κατα
στρέψει άμεσα, σε πέντε ιδιόκτη
τους χώρους διαχείρισης, περιλαμ
βάνονταν και κομμένα χέρια και 
πόδια από ακρωτηριασμένους α
σθενείς, μολυσμένα ανθρώπινα 
υγρά, κυτοτοξικά υπολείμματα που 
προέρχονται από αγωγές καρκινο
παθών, καθώς και επικίνδυνα φαρ
μακευτικά απόβλητα Μάλιστα η 
HES είχε λάβει επανειλημμένα 
προειδοποιήσεις από τις περιβαλ
λοντικές Αρχές για παραβάσεις 
στους χώρους εναπόθεσης που 
κατέχει σε Νόρμαντον, Νιούκαστλ, 
Νότινγχαμ και Μπράντφορντ.

Η θέση της εταιρείας, εξαρχής, 
ήταν ότι οι δυνατότητες διαχείρι
σης και καταστροφής δεν επαρ
κούν για να τηρηθούν τα συμβό
λαια Ετσι, μόνο στην αποθήκη της 
στο Νόρμαντον, τα απόβλητα εκπ- 
μάται ότι έφτασαν τους 350 τό
νους το Σεπτέμβριο, δηλαδή πέντε 
φορές πάνω από το προβλεπόμε- 
νο όριο. Εκπρόσωπος της HES 
αρνήθηκε ότι στα εν λόγω από
βλητα υπάρχουν ανθρώπινα μέλα 
Συνολικά, η αρμοδιότητά της α
φορούσε στην αποκομιδή 584 
τόνων ιατρικών αποβλήτων και 
1.972 τόνων μη επικίνδυνων α
ποβλήτων το μήνα, από ιατρικές 
μονάδες και νοσοκομεία.

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ ΤΩΝ ΑΡΧΩΝ
Με το ξέσπασμα του σκανδά

λου, ο υπουργός Υγείας του Ηνω
μένου Βασιλείου, Στίβεν Μπάρ- 
κλεϊ, ενημέρωσε το κοινό για την 
άμεση ακύρωση όλων των συμ
βολαίων της HES με το βρετανικό 
Εθνικό Σύστημα Υγείας (NHS). 
Ηταν καθησυχαστικός ως προς το 
θέμα της επικινδυνότητας, τονίζο
ντας ότι τα «απόβλητα είχαν απο- 
θηκευθεί με ασφάλεια» και ότι το 
πρόβλημα εντοπίστηκε «στο χρο
νοδιάγραμμα επεξεργασίας και 
καταστροφής τους». Τα συμβόλαια, 
όπως είπε, αναλαμβάνει ο όμιλος 
Mitie. Παράλληλα ένα εκατ. λίρες 
έχουν δεσμευθεί από το υπουργείο 
Υγείας για να εξυπηρετηθεί η α
ποθήκευση αποβλήτων των νο
σοκομείων σε ειδικά τρέιλερ.

Προειδοποίηση εξέδωσε και το 
υπουργείο Περιβάλλοντος, διευ
κρινίζοντας σε όλες τις εταιρείες 
διαχείρισης απορριμμάτων ότι εάν 
δεν συμμορφωθούν με το σχέδιο 
έκτακτης ανάγκης της κυβέρνη
σης, θα «επιβληθεί η συνεργασία» 
με κάθε τρόπο.
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1  Εμπόρευμα και η ανθρώπινη ζωή
Πηγή: ΝΕΑ ΣΕΛΙΔΑ Σελ.: 1-2 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Επιφάνεια: 234.86 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 8500

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΓΝΩΜΗ

Εμπόρευμα και 
η ανθρώπινη ζωή
ΕΙΝΑΙ ΓΕΓΟΝΟΣ ότι οι
φορείς της διαπλοκής και 
τα ασύδοτα κερδοσκοπικά - 
επιχειρηματικά συμφέροντα, 
σε πλήρη κάλυψη και 
«συνεργασία» με κόμματα 
και πολιτικά πρόσωπα, 
διείσδυσαν και επεξέτειναν 
τις δραστηριότητές τους 
σε κάθε σχεδόν τομέα της 
οικονομικής και κοινωνικής 
ζωής του τόπου. M2
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1  Εμπόρευμα και η ανθρώπινη ζωή
Πηγή: ΝΕΑ ΣΕΛΙΔΑ Σελ.: 1-2 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Η ΓΝΩΜΗ
ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΠΟ ΤΗΝ ΠΡΩΤΗ ΣΕΛΙΔΑ

ΠΡΟΚΑΛΕΙ όμως ιδιαίτερη οργή η ασύδοτη κερδοσκοπι
κή τους δράση στον τομέα της υγείας, τον πιο ευαίσθητο 
από όλους τους θεσμούς του κοινωνικού κράτους.

ΟΙ ΣΥΝΕΠΕΙΕΣ είναι τραγικές. Από τη μια πλευρά «κατε
δαφίζεται» και εμπορευματοποιείται ο κρίσιμος τομέας 
της υγείας. Από την άλλη πλευρά δρα συντεταγμένα ένας 
ολόκληρος μηχανισμός κερδοσκοπίας που θεωρεί ότι η 
ατιμωρησία του είναι δεδομένη.

ΤΟ «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ» πωλείται στην Τράπεζα Πειραι
ώς στο ένα δέκατο της πραγματικής του αξίας. Η ασύδο
τη κερδοσκοπική δράση στον τομέα του φαρμάκου έχει 
επιφέρει απώλειες 85 δισ. ευρώ (με τους μετριότερους 
υπολογισμούς) στο διάστημα 2000-2014... Το ΚΕΕΛΠΝΟ 
«ταΐζει» με δεκάδες εκατομμύρια «ημέτερους» προκειμέ-

νου να διαφημίσουν και να «νομιμοποιήσουν» τη δράση 
των κερδοσκοπικών δικτύων...

ΟΜΩΣ Ο ΤΟΜΕΑΣ της υγείας αφορά στην επιβίωση, 
στην περίθαλψη, στη σωστή αντιμετώπιση της ασθένει
ας, στη διασφάλιση φτηνών και κατάλληλων φαρμάκων... 
Αφορά στην ίδια τη ζωή ενός ολόκληρου λαού, αφορά 
στην ανθρώπινη αξιοπρέπεια.

ΑΥΤΟ ΤΟ ΑΙΚΑΙΩΜΑ στη ζωή και στην αξιοπρέπεια το 
μετέτρεψαν όλοι αυτοί σε εμπόρευμα και κερδοσκόπη
σαν πάνω στις ανθρώπινες ζωές. Τα ποινικά αδικήμα
τα θα τα αναζητήσει, βεβαίως, η Δικαιοσύνη. Ομως, τα 
ηθικά και πολιτικά εγκλήματα θα μείνουν απαράγραπτα. 
Γιατί δεν χωρούν καμιά ανοχή, καμιά επιείκεια, καμία 
συγγνώμη.
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1  Στο φως τα σκάνδαλα στην υγεία
Πηγή: ΝΕΑ ΣΕΛΙΔΑ Σελ.: 1,33 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Επιφάνεια: 1026.93 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 8500

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Στο
φως τα 
σκάνδαλα 
στην υγεία
• Πόρισμα-φωτιά από 
την Εξεταστική
• Η ώρα της κρίσης για 
εμπλεκόμενους πρώην 
υπουργούς στο «πάρτι» 
σε ΚΕΕΛΠΝΟ, φάρμακα, 
«Ντυνάν» και ορθοπεδι
κά προϊόντα Si 33
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1  Στο φως τα σκάνδαλα στην υγεία
Πηγή: ΝΕΑ ΣΕΛΙΔΑ Σελ.: 1,33 Ημερομηνία

έκδοσης:
04-11-2018

Αδωνις Γεωργιάδης Ανδρέας Λοβέρδος Μάκης Βορΐδης Μάριος ΣαλμάςΔημήτρης Αβραμόπουλος

Η ώρα της κρίσης
για εμπλεκόμενους πρώην
υπουργούς στο «πάρτι»
σιο ΚΕΕΛΠΝΟ, σια φάρμακα,
στο «Ερρίκος Ντυνάν»
και σια ορθοπεδικά προϊόντα

@ ΙΣΙΔΩΡΟΣ ΗΠΕΗΣ
info@neaselida.news

Η ΕΞΕΤΑΣΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΔΗΜΟΣΙΟΠΟΙΕΙ ΤΟ ΠΟΡΙΣΜΑ-ΦΩΤΙΑ

Στο φως τα σκάνδαλα 
στην υγεία

ΤΟ ΠΟΡΙΣΜΑ για τα σκάνδαλα σιον χώρο 
χης υγείας δίνουν σε τέσσερα διαδοχικά 
υποκεφάλαια χις επόμενες ημέρες σχη δη
μοσιότητα τα μέλη της αρμόδιας Εξεταστι
κής Επιτροπής της Βουλής, υπολογίζοντας 
τη ζημία για το Δημόσιο μόνο από τις υπερ- 
τιμολογήσεις και άλλες ατασθαλίες στον 
χώρο του φαρμάκου στα 23 δια ευρώ. Για 
τέσσερις πρώην υπουργούς Υγείας -συγκε
κριμένα τους Αδωνι Γεωργιάδη, Δημήτρη 
Αβραμόπουλο, Ανδρέα Λοβέρδο και Μάκη 
Βορίδη- εντοπίζονται ευθύνες, οι οποίες, πά
ντως, φαίνεται ότι είναι παραγεγραμμένες, 
ενώ για τον Μάριο Σαλμά οι εξηγήσεις που 
δόθηκαν ενώπιον της Εξεταστικής Επιτρο
πής δείχνουν ότι κρίνονται ικανοποιητικές.

Πληροφορίες, ωστόσο, αναφέρουν ότι για 
ορισμένους από τους τέσσερις θα προταθεί η 
σύσταση Προανακριτικής Επιτροπής, αφού 
αδικήματα που εντοπίστηκαν σε μεταγενέ
στερο χρόνο δεν έχουν παραγραφεί και γι’ 
αυτό μπορεί να ελεγχθούν. Θέμα παραγρα
φής θα θέσουν, σύμφωνα με πληροφορίες 
της «Νέας Σελίδας», οι περισσότεροι από 
τους εμπλεκόμενους πρώην υπουργούς κατά 
τη συζήτηση του πορίσματος για τα σκάνδα
λα της υγείας στην Ολομέλεια της Βουλής. 
Το συνολικό πόρισμα θα παραδοθεί στον 
πρόεδρο της Βουλής, Νίκο Βούτση, στις 21 
Νοεμβρίου.

Πριν από μερικές εβδομάδες, επείγουσα 
κλήση στην ΕΥΔΑΠ που αφορούσε σε ένα 
υπόγειο του ΚΕΕΛΠΝΟ που πλημμύρισε 
έδωσε στους αρμόδιους που ερευνούν τα 
σκάνδαλα στην υγεία έναν πραγματικά ανε
κτίμητο θησαυρό. Η υπόθεση θυμίζει αστυ
νομικό σενάριο, μοιάζει απίστευτη, αλλά, με 
βάση αποκλειστικές πληροφορίες της «Νέας 
Σελίδας», η βλάβη στους σωλήνες του συ
γκεκριμένου υπογείου αποκάλυψε δεκάδες 
έγγραφα χρήσιμα για τη διερεύνηση του 
σκανδάλου του ΚΕΕΛΠΝΟ, τα οποία 
είχαν αποκρύψει εμπλεκόμενοι υπάλ
ληλοι του οργανισμού, ορισμένοι από 
τους οποίους ελέγχονται σήμερα από 
τη γενική επιθεωρήτρια Δημόσιας Διοί
κησης.

Τα έγγραφα, τα οποία περιέχουν πλα
στά και εικονικά τιμολόγια, καθώς και άλλα 
στοιχεία χρήσιμα στη διερεύνηση του σκαν
δάλου του ΚΕΕΛΠΝΟ, το οποίο υπολογίζε
ται ότι προκάλεσε ζημία στα δημόσια ταμεία 
ύψους 350 εκατ. ευρώ, κάλυψαν ορισμένες 
από τις απορίες των μελών της Εξεταστικής 
και των εισαγγελέων για την «τρύπα» των 
89 εκατ. ευρώ στον προϋπολογισμό του ορ
γανισμού. Ηδη από τη γενική επιθεωρήτρια 
Δημόσιας Διοίκησης έχουν εντοπιστεί εικο
νικά και πλαστά τιμολόγια, με αποτέλεσμα 
να προκύπτουν ευθύνες -και για πολιτικά 
πρόσωπα- για τα αδικήματα της πλαστο
γραφίας, της ψευδούς βεβαίωσης και της 
ψευδορκίας. Τα συγκεκριμένα αδικήματα σε 
σχέση με πρώην υπουργό Υγείας δεν έχουν 
παραγραφεί, με αποτέλεσμα να οδηγούν με 
μαθηματική ακρίβεια στη σύσταση Προα- 
νακριτικής.

Εκτός από τα φάρμακα, την υπερτιμολό- 
γησή τους αλλά και την προνομιακή συντα- 
γογράφηση των σκευασμάτων της Novartis, 
το σκάνδαλο του ΚΕΕΛΠΝΟ φαίνεται ότι εί
ναι το μεγαλύτερο από τους τέσσερις τομείς 
της υγείας για τους οποίους συνιάσσονται 
εκθέσεις από την Εξεταστική Επιτροπή της 
Βουλής.

Η ομολογία

Από το πόρισμα της Εισαγγελίας κατά 
της Διαφθοράς αναδεικνύεται ευθύνη για 
πρώην υπουργό σε σχέση με τους διορι
σμούς 22 προσώπων στο ΚΕΕΛΠΝΟ, τα 
οποία δεν πληρώνονταν από τον προϋ
πολογισμό του οργανισμού, αλλά από χο
ρηγίες ιδιωτικών εταιρειών. Το ομολόγησε 
πρώην υπουργός, καταθέτοντας ενώπιον 
της Εξεταστικής Επιτροπής!

Ευθύνες όμως εντοπίζονται για δύο

πρώην υπουργούς Υγείας και στην αγορά 
του κτιρίου του ΚΕΕΛΠΝΟ, η οποία έγινε 
με δάνειο, αλλά και στην προμήθεια ακό
μα και της τροφοδοσίας του οργανισμού, 
αφού όλα ήταν υπερτιμολογημένα, με ιδι
ωτικές εταιρείες να κάνουν «πάρτι» στην 
πλάτη του ελληνικού λαού. Επισφαλής και 
άξια να σταλεί στον εισαγγελέα για έλεγχο . 
θεωρείται επίσης η σύμβαση ΚΕΕΛΠΝΟ 
- ΟΚΑΝΑ, οι όροι της οποίας δεν φαίνεται 
να ωφέλησαν τους πολίτες, αλλά τους επι
τηδείους που επωφελήθηκαν από αυτή.

Εκτός το Δημόσιο

Το πρώτο μέρος του πορίσματος, που θα 
δοθεί στη δημοσιότητα τη Δευτέρα, αφορά 
στο «Ερρίκος Ντυνάν» και στις διαδικα
σίες πώλησής του σε ιδιωτικό τραπεζικό 
όμιλο με πλειστηριασμό, ο οποίος εμφανί
ζεται να γίνεται «φωτογραφικά» και χωρίς 
την παρουσία του Δημοσίου, στο οποίο 
το ίδρυμα χρωστούσε τουλάχιστον 4 εκατ. 
ευρώ από φόρους που δεν είχε καταβά
λει. Το Δημόσιο, περιέργως, δεν παρέστη 
στον πλειστηριασμό, αφού καθυστέρησε 
εσκεμμένα, όπως κρίνεται στο πόρισμα, η 
βεβαίωση των φόρων.

Η βασική κατηγορία που αποδίδεται σε 
πρώην υπουργούς Υγείας είναι ότι ζημί
ωσαν με τις ενέργειές τους την περιουσία 
του ιδρύματος, ενώ φαίνεται ότι με νομο
θετικές ρυθμίσεις υπουργός απάλλασσε 
από τις ευθύνες τους πρόσωπα του Δη
μοσίου τα οποία ενέργησαν ενάντια στα 
συμφέροντα του ιδρύματος του Ερυθρού 
Σταυρού που κατείχε το «Ερρίκος Ντυ
νάν». Ιδιαίτερη μνεία θα υπάρχει δε στο 
πόρισμα για το γεγονός ότι υπουργός απέ
συρε ανθρώπους του υπουργείου οι οποί
οι είχαν συντάξει και έκθεση για το πώς

θα διαφυλαχθεί η περιουσία του ιδρύμα
τος, την οποία εκείνος δεν έλαβε υπόψη.

Σε σχέση με τα φάρμακα, εκτός από 
το σκάνδαλο της Novartis που ερευνά- 
ται ήδη από τη Δικαιοσύνη και την Ει
σαγγελία κατά της Διαφθοράς και αφορά 
σε δέκα πολιτικά πρόσωπα αλλά και σε 
ευρύ χρηματισμό 4.200 γιατρών, ιδιαίτερη 
αναφορά υπάρχει στα πρόστιμα που επι
βλήθηκαν το 2011 σε πολλές πολυεθνικές 
που δραστηριοποιούνται στη χώρα μας 
για δωροδοκίες σε κρατικούς αξιωματού- 
χους. Μάλιστα, στην έκθεση του ΟΟΣΑ 
τον Ιούνιο του 2012 γίνεται μνεία σε πρό
στιμο 350 εκατ. δολαρίων που επέβαλαν 
οι εισαγγελείς των ΗΠΑ σε πέντε μεγάλες 
φαρμακευτικές εταιρείες που δωροδοκού
σαν Ελληνες δημόσιους λειτουργούς για 
να προωθούν με αθέμιτα μέσα τα προϊ
όντα τους.

Ενα κομμάτι του πορίσματος θα αφο
ρά σε ορθοπεδικά προϊόντα, ιατρικές συ
σκευές και άλλα. Σοκαριστικό είναι ότι οι 
εταιρείες ομολόγησαν ότι διέπραξαν το 
έγκλημα της δωροδοκίας στη χώρα μας 
και ότι ο τότε γενικός γραμματέας Δια
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, 
Γιώργος Σούρλας, είχε δημοσιοποιήσει τη 
συγκεκριμένη έκθεση, εκτιμώντας ότι οι 
απώλειες σε ετήσια βάση για τη χώρα μας 
ξεπερνούσαν τα 12 δια ευρώ. Το τραγικό 
είναι ότι η έκθεση Σούρλα και η ανακοί
νωση των απωλειών έχουν δημοσιοποι
ηθεί από το 2012, αλλά από τότε ούτε η 
ελληνική Δικαιοσύνη ούτε οι άλλες αρμό
διες Αρχές έκαναν την όποια έρευνα για 
το «πάρτι» των πολυεθνικών σε βάρος των 
δημόσιων ταμείων.

Μόνο από υηερτιμολογήσεις 
και ατασθαλίες η ζημία 
για το Δημόσιο ξεπερνά
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1  Η αγορά μίλησε: Κλείνουν λόγω χρεοκοπίας πεντε
νοσοκομεία

Πηγή: ΠΡΙΝ Σελ.: 24 Ημερομηνία
έκδοσης:

04-11-2018

Επιφάνεια: 408.85 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 620

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

γράμμα Ολλανδία · ίου Δημήτρη Παυλόπουλου

Η αγορά μίλησε: Κλείνουν λόγω
χρεοκοπίας πενιε νοσοκομεία

εντε νοσοκομεία 
της Ολλανδίας -ένα 
στο Άμστερνταμ και 
τέσσερα στην επαρ

χία Φλέβολαντ- απειλούνται με 
οριστικό κλείσιμο, μετά τη χρεο
κοπία των δύο επιχειρηματικών 
ομίλων του κλάδου της υγείας 
που τα ελέγχουν. Ήδη, οι ασθε

νείς του νοσοκομείου Σλότερβααρτ 
στο Άμστερνταμ αναγκάστηκαν να 

μεταφερθούν σε άλλα θεραπευτήρια, 
λίγο μετά τη δικαστική απόφαση που 

αφορούσε τη χρεοκοπία. Μόνο τα εξω
τερικά ιατρεία λειτουργούν προσωρινά. Την 

ίδια τύχη θα έχουν πιθανόν και οι νοσηλευόμενοι 
στα τέσσερα επαρχιακά νοσοκομεία της Φλέβολαντ, 

καθώς οι κλινικές κλείνουν η μία μετά την άλλη. Πα
ράλληλα, περισσότεροι από ι.οοο εργαζόμενοι στα πέ
ντε νοσοκομεία απειλούνται με απόλυση.

Αυτή η δραματική εξέλιξη οφείλεται κατά κύριο 
λόγο στον συνειδητό οικονομικό στραγγαλισμό των

νοσοκομείων από τις ασφαλιστικές 
εταιρείες αλλά και στις νεοφιλελεύθε
ρες πολιτικές στον χώρο της υγείας. Η 
καταιγίδα της ιδιωτικοποίησης ξεκί
νησε στον κλάδο το 1997· Τότε, ιδιω- 
τικοποιήθηκε και το Σλότερβααρτ, το 
οποίο προηγουμένως βρισκόταν υπό 
τον έλεγχο του δήμου και εξυπηρε
τούσε ηλικιωμένους και ασθενείς με 
χρόνια νοσήματα, καθώς και πολίτες 
με χαμηλά εισοδήματα.

Το 2006, η υγειονομική ασφάλι
ση, επί της ουσίας, ιδιωτικοποιήθηκε 
πλήρως. Έκτοτε, τις διαπραγματεύ
σεις με τους παρόχους υγειονομικής 
περίθαλψης (π.χ. νοσοκομεία) σχετι
κά με τις υπηρεσίες που θα προσφέ- 
ρονται στους πολίτες έχουν αναλάβει 
οι ασφαλιστικές εταιρείες. Καθώς 
όμως αυτές δεν είναι υποχρεωμένες 
να συμβάλλονται με όλα τα νοσο
κομεία, εκείνα τα οποία δεν έχουν

ισχυρή θέση στην αγορά υποχρεώ
νονται να προσφέρουν υπηρεσίες σε 
τιμές χαμηλότερες του κόστους, με 
αποτέλεσμα, έτσι, να απειλείται η 
ποιότητα των υπηρεσιών τους. Όσο 
για το κράτος, έχει περιοριστεί στον 
ρόλο του επιβλέποντα και καθορί
ζει μόνο τις βασικές παροχές υγείας 
των ασφαλιστικών. Ο ρόλος των τε
λευταίων ενισχύεται σταδιακά από 
τότε και έχει φτάσει σήμερα σε τέτοιο 
επίπεδο, που μπορεί να απειλεί την 
ύπαρξη ολόκληρων νοσοκομείων. Για 
του λόγου το αληθές, στην περίπτωση 
των πέντε προαναφερθέντων, μια 
ισχυρή ασφαλιστική εταιρεία έπαιξε 
ακριβώς αυτόν τον ρόλο. Την περα
σμένη εβδομάδα, συγκεκριμένα, α
ποφάσισε ξαφνικά να σταματήσει τη 
χρηματοδότηση-διευκόλυνση των δύο 
νοσοκομειακών ομίλων, καταδικάζο- 
ντάς τους ουσιαστικά σε χρεοκοπία.
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1  «Δεν υπάρχουν αποδείξεις ότι η χρήση RDF
επηρεάζει την υγεία»

Πηγή: ΤΑΧΥΔΡΟΜΟΣ ΤΗΣ
ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ

Σελ.: 16 Ημερομηνία
έκδοσης:

04-11-2018

Επιφάνεια: 1040.71 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

» ERIC WAEYENBERGH ________________

«Δεν υπάρχουν αποδείξεις ότι η χρήση 
RDF επηρεάζει την υγεία»

Απαντήσεις στο ευαίσθητο ζήτημα της καύσης απορριμμάτων από τον διευθυντή της βελγικής ομοσπονδίας 
ιδιωτικών εταιρειών που δραστηριοποιούνται στον τομέα των αποβλήτων και του περιβάλλοντος

Α
παντήσεις σε ένα «ευαίσθητο» ζήτημα, αυτό της καύσης RDF και SRF, 
εναλλακτικών καυσίμων δηλαδή που παράγονται από την κατεργασία μη 
επικίνδυνων αποβλήτων και το οποίο έχει προκαλέσει συζητήσεις, εύλο
γα ερωτήματα, αλλά και ανησυχία σε πολίτες από τη στιγμή που συνδέεται με την 

προστασία του περιβάλλοντος και την ίδια πιν ανθρώπινη υγεία, δίνει μέσα από τη 
συνέντευξή του στον ΤΑΧΥΔΡΟΜΟ ο Eric Waeyenbeigh ο διευθυντής του Go4Cy- 
cle, της βελγικής ομοσπονδίας ιδιωτικών εταιρειών που δραστηριοποιούνται στον 
τομέα των αποβλήτων και του περιβάλλοντος.

Ο κ. Waeyenbeigh βρέθηκε τις προηγούμενες ημέρες στον Βόλο ως ένας από 
τους βασικούς ομιλητές στο 5ο Συνέδριο Οικονομικής Φυσικών Πόρων και Πε

ριβάλλοντος που πραγματοποιήθηκε από το Εργαστήριο Επιχειρησιακών Ερευ
νών του Τμήματος Οικονομικών Επιστημών της Σχολής Ανθρωπισπκών και 
Κοινωνικών Επιστημών του Πανεπιστημίου Θεσσαλίας και μίλησε στο πλαί
σιο της ενότητας που αφορούσε στην κυκλική οικονομία και τη διαχείριση 
των απορριμμάτων, για την προστιθέμενη αξία της τσιμεντοβιομηχανίας 
στην κυκλική οικονομία που αποτελεί τη νέα επιταγή της Ε.Ε. για την προ

στασία του περιβάλλοντος.Ο ΤΑΧΥΔΡΟΜΟΣ συνάντησε τον κ. Waeyenbergh στο 
περιθώριο του συνεδρίου και του ζήτησε να απαντήσει στην ανησυχία που έχει 
προκαλέσει στην τοπική κοινωνία η χρήση εναλλακτικών καυσίμων σε ό,τι αφο
ρά στους κινδύνους που ενέχει στην ανθρώπινη υγεία. «Μετά από περισσότερα 
από 30 χρόνια χρήσης RDF/SRF, δεν υπάρχει αντίκτυπος στην υγεία του πληθυ
σμού λόγω της χρήσης του», απαντά κατηγορηματικά ο κ. Waeyenberg, υποστη
ρίζοντας ότι οι βιομηχανικές εκπομπές αέριων ρύπων, όπως διοξίνες, φουράνια, 
βαρέα μέταλλα, κ,λπ., ρυθμίζονται και ελέγχονται αυστηρά. Αντιθέτως, επισημαί
νει, οι περισσότερες μελέτες δείχνουν ότι η υγεία των πολιτών επηρεάζεται από 
την παγκόσμια ρύπανση του αέρα λόγω της κυκλοφορίας οχημάτων, από την ανε
ξέλεγκτη καύση βιολογικών αποβλήτων σε σπίτια ή κήπους, από τον καπνό των 
τσιγάρων, από τις διάχυτες εκπομπές των χώρων υγειονομικής ταφής...

-Τι είναι το RDF/SRF;
RDF/SRFeivai ακρωνύμια που χρησιμοποιούν

ται για εναλλακτικά καύσιμα, τα οποία παράγον- 
ται από την κατεργασία μη επικίνδυνων αποβλή
των και προορίζονται για χρήση στη βιομηχανία, 
κυρίως στην παραγωγή τσιμέντου, καθώς επίσης 
και σε μονάδες παραγωγής ηλεκτρικής ενέργει
ας ή σε εργοστάσια ασβέστου. Συνήθως αποτε
λούνται από ένα μίγμα πλαστικών, χαρτιού, ξύλου 
ή χαρτονιού, τα οποία είναι τόσο ανακατεμένα, 
ώστε η διαλογή και η ξεχωριστή ανακύκλωση δεν 
είναι οικονομικά και περιβαλλοντικά εφικτή.

Προαπαίτηση για τη χρήση τους είναι το Epyo- 
στάσιο να έχει αδειοδοτηθεί σύμφωνα με την Ευ
ρωπαϊκή νομοθεσία IED (IndustrialEmissionDi- 
rective)Kai να συμμορφώνεται με τα ανώτερα 
όρια εκπομπών όπως καθορίζονται στην παρα
πάνω Οδηγία για τις βιομηχανικές εκπομπές 
ή/και σε οποιοδήποτε άλλη Ευρωπαϊκή Οδηνία, 
προκειμένου να προστατεύεται η ανθρώπινη 
υγεία και το περιβάλλον.

Η παραγωγή του RDF/SRFyiviTai σύμφωνα με 
συγκεκριμένο ευρωπαϊκό πρότυπο που ορίζει τα 
ποιοτικά του χαρακτηριστικά. Το εν λόγω πρότυ
πο εφαρμόζεται και στην Ελλάδα.

Τα βασικά περιβαλλοντικά πλεονεκτήματα της 
παραγωγής και της χρήσης RDF/SRF είναι η μεί
ωση του ποσοστού αποβλήτων που προορίζονται 
για υγειονομική ταφή, η μείωση της ποσότητας 
εισαγωγής ορυκτών καυσίμων, όπως άνθρακας 
και petcoke, συμβάλλοντας στη προστασία των 
φυσικών πόρων.

Ειδικά όταν χρησιμοποιείται στην παραγωγή 
τσιμέντου, εκτός από την ενεργειακή αξιοποί
ηση, γίνεται και ανακύκλωση των ανόργανων συ
στατικών που περιέχοντας με αποτέλεσμα την 
εξοικονόμηση και φυσικών ορυκτών πρώτων 
υλών, ενώ δεν υπάρχει επιβάρυνση στις αέριες 
εκπομπές της τσιμεντοβιομηχανίας.

-Η χρήση RDF/SRF είναι πρόσφατη πρα
κτική στον Βόλο. Ποια είναι η εμπειρία σας I 
από άλλες ευρωπαϊκές χώρες;

To RDF/SRFxpno^onoEirai σε μεγάλη κλίμακα 
από τη δεκαετία του 1970 σε εργοστάσια τσιμέν
του χωρών, όπως η Γαλλία, το Βέλγιο ή η Γερμανία. 
Σε πολλές περιπτώσεις, οι μεγάλες πόλεις βρί
σκονται κοντά σε εργοστάσια τσιμέντου,Ήταναπα- 
ραίτητο να εξηγηθεί στον πληθυσμό ποια είναι τα 
μακροπρόθεσμα πλεονεκτήματα για το κοινό, 
τους δήμους και τα εργοστάσια τσιμέντου από τη 
χρήση RDF/SRF Σε αυτές τις χώρες, υπάρχει σή
μερα θετική αντίληψη για τη χρήση RDF/SRF κα
θώς συνεισφέρει στη βελτίωση του περιβαλλοντι
κού αποτυπώματος της ανθρώπινης δραστηριότη
τας. Σε ορισμένες χώρες, χάρη στην napaycay0 
και τη χρήση RDF/SRF η υγειονομική ταφή των 
αποβλήτων, με όλες τις πιθανές αρνητικές περι
βαλλοντικές επιπτώσεις, έχει μηδενιστεί.

Σήμερα διαπιστώνεται ότι, μετά από περισσότε
ρα από 30 χρόνια χρήσης RDF/SRF δεν υπάρχει

αντίκτυπος στην υγεία του πληθυσμού λόγω της 
χρήσης του.

Τα εργοστάσια που έχουν αρχίσει να χρησιμο
ποιούν RDF/SRF τα τελευταία χρόνια, μπορούν 
και αξιοποιούν την τεχνογνωσία που έχει ανα
πτυχθεί όλα αυτά τα χρόνια.

-Στην Ελλάδα η πλειονότητα των αποβλήτων 
καταλήγει σε χώρους υγειονομικής ταφής.
Ποιοι είναι οι βασικοί κίνδυνοι από την εναπό
θεση αστικών στερεών αποβλήτων σε χώ
ρους υγειονομικής ταφής;

Στα αστικά στερεά απόβλητα υπάρχουν παθο- 
γόνοι μικροοργανισμοί. Αυτό σημαίνει ότι στην 
περίπτωση της ταφής υπάρχει ο κίνδυνος ανεξέ
λεγκτης διασποράς τους. Από την άλλη, αυτοί οι 
παθογόνοι μικροοργανισμοί καταστρέφονται εν
τελώς από τις υψηλές θερμοκρασίες των κλιβά
νων των εργοστασίων παραγωγής τσιμέντου.

Επιπλέον, η υγειονομική ταφή ενός τόνου αστι
κών στερεών αποβλήτων παράγει αέρια θερμο
κηπίου που αντιστοιχούν σε περίπου 930 κιλά 
ισοδυνάμου διοξειδίου του άνθρακα, και μάλιστα 
χωρίς κανένα πλεονέκτημα για την κοινωνία. Τα 
αέρια αυτά περιέχουν και άλλους ρύπους όπως 
υδρόθειο ή πτητικές σιλικόνες.

Το αποστράγγισμα των χωματερών μεταφέρει 
διαλυτούς ρύπους (ορισμένους πολύ σταθε
ρούς) στο περιβάλλον και, ενδεχομένως, στα αν
θρώπινα τρόφιμα εάν δεν υποβάλλονται σε σω
στή επεξεργασία ακόμα και για μεγάλο χρονικό 
διάστημα μετά το κλείσιμο των χώρων υγειονομι
κής ταφής.

Η υγειονομική ταφή καταλαμβάνει μεγάλες 
εκτάσεις γης που καθίστανται πλέον κατάλληλες 
για άλλες ανθρώπινες δραστηριότητες. Το πρό
βλημα κληροδοτείται στις επόμενες γενιές. Γνω
ρίζουμε σήμερα ότι οι χώροι υγειονομικής ταφής 
αποβάλλουν αέρια και μολυσμένο νερό για πε
ρισσότερα από 30 χρόνια. Τις συνέπειες αυτής 
της μακροπρόθεσμης ρύπανσης δεν θα τις υπο- 
στούμε μόνο εμείς, αλλά και τα παιδιά μας.

-Ίσως να γνωρίζετε ότι το εργοστάσιο τσι
μέντου στον Βόλο χρησιμοποιεί RDF/SRF.
Αυτό προκάλεσε ανησυχίες στους πολίτες 
που φοβούνται για την υγεία τους. Ταυτό
χρονα, οι τοπικές περιβαλλοντικές οργανώ
σεις επιμένουν ότι η χρήση αυτή πρέπει να 
σταματήσει, επειδή υπάρχει σοβαρός κίνδυ
νος για τη δημόσια υγεία. Ποια είναι η δική 
σας άποψη;

Δεν υπάρχουν αποδείξεις ότι η χρήση RDF/ 
SRF επηρεάζει αρνητικά την υγεία των πολιτών 
που ζουν κοντά σε εργοστάσιο τσιμέντου όπου 
χρησιμοποιούνται RDF/SRF ακόμη και μετά από 
μακροχρόνια έκθεσή τους όπως στη Γαλλία ή τη 
Γερμανία. Αντιθέτως, οι περισσότερες μελέτες 
δείχνουν ότι η υγεία των πολιτών επηρεάζεται 
από την παγκόσμια ρύπανση του αέρα λόγω της 
κυκλοφορίας οχημάτων (εκπομπές σωματιδίων

ΝΟχ, βενζολίου κλπ.), από την ανεξέλεγκτη καύ
ση βιολογικών αποβλήτων σε σπίτια ή κήπους, 
από τον καπνό των τσιγάρων, από τις διάχυτες εκ
πομπές των χώρων υγειονομικής ταφής, από τη 
χρήση διαλυτών για οικιακές χρήσεις, και πολλά 
άλλα.

Οι βιομηχανικές εκπομπές αέριων ρύπων, 
όπως διοξίνες, φουράνια, βαρέα μέταλλα, κ.λπ., 
ρυθμίζονται και ελέγχονται αυστηρά. Σε τακτά 
χρονικά διαστήματα γίνεται επανέλεγχος του νο
μοθετικού πλαισίου, έτσι ώστε να επιτυγχάνεται 
συνεχής βελτίωση του περιβαλλοντικού αποτυ
πώματος των βιομηχανικών δραστηριοτήτων.

-Υπάρχουν επιπτώσεις από τη χρήση εναλ
λακτικών καυσίμων (όπως RDF/SRF) στις 
εκπομπές του εργοστασίου και στις παγκό
σμιες εκπομπές;

Υπάρχει θετική επίδραση στις συνολικές εκ
πομπές των αερίων θερμοκηπίου. Οι εκπομπές 
αερίων ρύπων, όπως οι διοξίνες ή τα φουράνια 
υπόκεινται σε αυστηρούς κανονισμούς. Οι εκ
πομπές C02 είναι χαμηλότερες όταν χρησιμοποι
είται RDF/SRF αντί για ορυκτά καύσιμα (άνθρακα 
ή petcoke), επειδή το RDF/SRF περιέχει σημαν
τικό ποσοστό βιομάζας.

Η μελέτη Ecofys (2017) που έγινε via λογαρια
σμό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δείχνει ότι είναι 
τεχνικά εφικτό να επιτευχθεί μία μέση θερμική 
υποκατάσταση των ορυκτών καυσίμων κατά 60% 
στην ευρωπαϊκή βιομηχανία τσιμέντου.

Αυτό, για την ελληνική παραγωγή τσιμέντου, αν
τιστοιχεί σε ανάλωση περίπου 1 εκατομμυρίου 
τόνων RDF/SRFετησίως, που θα μηδενίσει σχε- 
δόντο υπόλειμμα που οδηγείται σε ταφή, θα οδη
γήσει δε σε:

εξοικονόμηση περίπου 425.000 τόνων petco
ke που δεν χρειάζεται να εισαχθούν,

περίπου 1 εκατομμύριο τόνους ισοδύναμου 
002 από αέρια θερμοκηπίου που δεν θα εκπέμ- 
πονται από την υγειονομική ταφή, επιτυγχάνον
τας έτσι πολύ θετικό αντίκτυπο στις προσπάθειες 
που πρέπει να καταβάλει η Ελλάδα προκειμένου 
να μειώσει τις εκπομπές αερίων του θερμοκηπί
ου (επιμερισμός της προσπάθειας στον τομέα 
που δεν καλύπτεται από το σύστημα εμπορίας δι
καιωμάτων εκπομπών στην Ελλάδα: -16% αε
ρίων θερμοκηπίου έως το 2030 σε σύγκριση με 
τις εκπομπές του 2005).

-Μακροπρόθεσμα, υπάρχει κάποια επί
πτωση από τη χρήση τέτοιων υλικών στη 
βιομηχανία τσιμέντου;

Με την ταχύτατη αύξηση των τιμών των εκπομ- 
πών002, το όφελος από τη χρήση RDF/SRF βελ
τιώνει την ανταγωνιστικότητα και συμβάλλει στη 
βιωσιμότητα της ελληνικής βιομηχανίας τσιμέν
του. Βοηθά τον κλάδο να αντιμετωπίσει τον αντα
γωνισμό παραγωγών που βρίσκονται εκτός της 
ΕΕ, αλλά κοντά, όπως π.χ. η Τουρκία.

Δεν υπάρχει αρνητική επίπτωση στην ποιότητα

του τσιμέντου, κατά συνέπεια η ανακυκλωσιμότη- 
τα του σκυροδέματος παραμένει εφικτή και πρέ
πει να προωθηθεί ως πρακτική.

-Ποιοι είναι οι καλύτεροι τρόποι για να 
επιτύχει η Ελλάδα τους ευρωπαϊκούς στό
χους της κυκλικής οικονομίας ως προς τα 
αστικά στερεά απόβλητα;

Υπάρχουν σήμερα νέοι κανονισμοί που αποτε
λούν σημαντική πρόκληση για την Ελλάδα:

Στην κυκλική οικονομία, η υγειονομική ταφή 
αστικών στερεών αποβλήτων πρέπει να μειωθεί 
σε λιγότερο από 5%. Αυτό μπορεί να επιτευχθεί 
μόνο με την ανάπτυξη, σε τοπικό επίπεδο, διαχω
ρισμού αποβλήτων στην πηγήκαι την ανάπτυξη 
εναλλακτικών επιλογών επεξεργασίας. Η εκπαί
δευση του πληθυσμού, ξεκινώντας από το σχο
λείο, έχει μεγάλη σημασία για την προώθηση 
αποτελεσματικού διαχωρισμού στην πηγή και 
ανακύκλωσης αποβλήτων.

Η Ευρώπη προτείνει χρηματοδοτικά ερναλεία 
Via την εφαρμογήτων παραπάνω πρακτικών σε 
εθνικό επίπεδο. Η υποβολή τέλους ταφής για την 
υγειονομική ταφή αποβλήτων θα μπορούσε να 
αξιοποιηθεί από τη βιομηχανία και από τους δή
μους να αναπτύξουν τέτοιες μονάδες για την ανα
κύκλωση αποβλήτων, την παραγωγή RDF/SRF 
από τα υπολείμματα ανακύκλωσης κλπ. Είναι 
αναγκαία η αύξηση της ανακύκλωσης αστικών 
στερεών αποβλήτων και αποβλήτων κατα
σκευών και κατεδαφίσεων, για τα οποία η Ευρώ
πη επιβάλει επίσης στόχους.

Οι παγκόσμιες εκπομπές αερίων θερμοκηπίου 
επηρεάζονται επίσης σημαντικά από τη χρήση 
RDF/SRF σε εργοστάσια τσιμέντου. Η χρήση αυτών 
των υλικών από την ελληνι κή τσιμεντοβιομηχανία θα 
βοηθήσει την Ελλάδα να επιτύχει στις εθνικές της 
προσπάθειες για μείωση των αερίων θερμοκηπίου.

To who is who 
του Eric Waeyenbergh

0 Βέλνος Eric Waeyenbergh είναι:
• διευθυντής του Go4Cycle, της βελγικής ομο
σπονδίας ιδιωτικών εταιρειών που δραστηριο
ποιούνται στον τομέα των αποβλήτων και του πε
ριβάλλοντος,
• διευθυντής του Eucopro, της Ευρωπαϊκής 
Ομοσπονδίας ιδιωτικών εταιρειών που δραστη
ριοποιούνται στα εναλλακτικά καύσιμα για τη βιο
μηχανία τσιμέντου,
• πρόεδρος της Task Force Waste της CEMBU- 
REAU, της Ευρωπαϊκής Ένωσης Τσιμέντου.
• Διαθέτει master Βιοχημείας, Master στην 
Υγεία και Ασφάλεια και εργάζεται στον τομέα της 
ανακύκλωσης απορριμμάτων από το 1985.
• Συμμετέχει ενεργά, μέσω ομάδων εργασίας του 
γραφείου IPPC (Ολοκληρωμένη Πρόληψη και Έλεγ
χος της Ρύπανσης) της Σεβίλλης, στην εκπόνηση 
των βέλτιστων διαθέσιμων τεχνικών για τη διαχείρι
ση των αποβλήτων και την παραγωγή τσιμέντου.
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1  ΤΡΊΤΗ ΑΊΤΊΑ ΘΑΝΑΤΟΥ Η ΠΝΕΥΜΟΝΊΑ ΚΑΊ ΤΑ
ΑΝΑΠΝΕΥΣΤΊΚΑ ΝΟΣΗΜΑΤΑ

Πηγή: FREE SUNDAY Σελ.: 26 Ημερομηνία
έκδοσης:

04-11-2018

Επιφάνεια: 119.44 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΤΡΙΤΗ ΑΙΤΙΑ ΘΑΝΑΤΟΥ 
Η ΠΝΕΥΜΟΝΙΑ 
ΚΑΙ ΤΑ ΑΝΑΠΝΕΥΣΤΙΚΑ 
ΝΟΣΗΜΑΤΑ

Μ
ε τα αναπνευστικά νοσήματα να εξελίσσονται σε 
τρίτη αιτία θανάτου, ο προληπτικός εμβολιασμός 
κατά του πνευμονιόκοκκου αποτελεί απόλυτη 
προτεραιότητα για την προστασία της δημόσιας 
υγείας. «0 σκεπτικισμός απέναντι στα εμβόλια μπορεί να

έχει ολέθριες συνέπειες, όπως συμβαίνει με τα άτομα που 
πεθαίνουν από έμφραγμα μετά από μια πνευμονία» επιση
μαίνει η επίκουρη καθηγήτρια Πνευμονολογίας Παρασκευή 
Κατσαούνου. Η ειδικός εξηγεί ότι όσοι έχουν επιΒαρημένη 
καρδιά ή πάσχουν από άσθμα κινδυνεύουν από επιδείνωση 
της κατάστασής τους μετά από μια αναπνευστική λοίμωξη αν 
δεν έχουν κάνει τα προληπτικά εμβόλια (αντιγριπικό. κατά 
του πνευμονιόκοκκου). 0 προληπτικός εμβολιασμός βρίσκε
ται στην «καρδιά» της εκστρατείας για καλύτερη ζωή που 
πρεσβεύει ο Μαραθώνιος, με τον 36ο Κλασικό Μαραθώνιο 
της Αθήνας να ετοιμάζεται να συγκεντρώσει 55.000 δρομείς 
στο κέντρο της πρωτεύουσας στις 11 Νοεμβρίου. Σε όλους 
τους δρομείς προσφέρεται δωρεάν καρδιολογικό τσεκάπ και 
σπιρομέτρηση (πληροφορίες θα βρείτε στο site του ΣΕΓΑΣ).
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